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El dia 3 de desembre del 2009, dijous, es reuneix a la 
Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General núm. 
37/2009, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 
oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Josep Dallerès Codina i Esteve López 
Montanya, Síndic General i Subsíndic General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Franz Armengol Avellana 
M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 
M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 
M. I. Sra. Roser Bastida Areny 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat 
M. I. Sr. Jordi Cadena Bons 
M. I. Sr. Joan Cartes Ivern 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sra. Anna Dolsa Montanya 
M. I. Sr. Òscar Encuentra Bardina 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sr. Albert Font Massip 
M. I. Sra. Montserrat Gil Torné 
M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Celina Mandicó García 
M. I. Sra. Conxita Mora Jordana 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet 
M. I. Sra. M. Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sra. Bibiana Rossa Torres 
M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Joan Torres Puig 

El M. I. Sr. Síndic ha excusat l’absència del  
M. I. Sr. Joan Gabriel Estany, que s’incorporarà en el 
decurs de la sessió. 

També hi és present el M. I. Sr. Jaume Bartumeu 
Cassany, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Pere López Agràs, Ministre d’Economia i Finances; 
Vicenç Alay Ferrer, Ministre d’Ordenament 
Territorial, Medi Ambient i Agricultura; Susanna 
Vela Palomares, Ministra d’Educació i Cultura; 
Cristina Rodríguez Galan, Ministra de Salut, 
Benestar i Treball, i Víctor Naudi Zamora, Ministre 
de l’Interior. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Mariona González Reolit, Secretària 
de la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.05 h) 
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El Sr. síndic general: 

Abans de passar a les respostes del Govern, us 
informo que s’han presentat dues preguntes amb 
caràcter urgent, admeses a tràmit ahir per la 
Sindicatura, i que figuren en primer lloc del llistat. 

Procedirem, doncs, a la primera pregunta. Esperarem 
que s’acabin de distribuir. 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Joan 
Torres Puig, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 2 de desembre del 2009, relativa als 
canvis en el procediment de coloració 
del carburant. 
Fou registrada amb el número 1116 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 39/2009, del 2 de desembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Joan Torres Puig. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

En virtut d’una notícia sortida en premsa el dia 28 de 
novembre del 2009, on s’anuncia els canvis en el 
procediment de coloració del carburant. Es realitza la 
següent pregunta: quin és el contingut del comunicat 
que adreça el Govern als importadors de carburant? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

En motiu de l’obertura del nou servei de la Duana 
central juxtaposada del Pas de la Casa, el Govern ha 
adoptat la decisió que la coloració del carburant que 
s’efectuava en destí per a les cubes provinents de 
França s’efectuï a partir d’ara de forma centralitzada 
en les instal·lacions que estan habilitades prop del 
pas duaner espanyol i en horari de dilluns a 
divendres, de les vuit a les setze hores, a les 
instal·lacions que estan a prop de la Duana 
espanyola. 

Aquest és el contingut del comunicat enviat als 
importadors de carburants, juntament amb una 
indicació de la documentació que ara s’ha de 
preparar per aquestes importacions, que és, 
evidentment, diferent al modificar-se el 
procediment. A títol indicatiu, és bo indicar que tot 
l’any 2009, les cubes que han entrat per Espanya són 
un total de 1.666, i les cubes que han entrat per 

França són un total de 47. És a dir, que el 97,25% de 
les cubes estant entrant per la frontera espanyola. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Pel torn de rèplica teniu la paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, referent a la contesta veig que el nombre de 
cubes que entren per la frontera del Pas de la Casa és 
inferior a la de baix. Però tenim en compte aquestes 
dades, entenem que el Govern ha valorat o ha tingut 
en compte tota una sèrie de repercussions en base a 
les quals m’agradaria fer una repregunta Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí. 

El Sr. Joan Torres: 

Gràcies. 

Tenint en compte que les duanes andorranes, 
espanyoles i franceses, operen entre les vuit i les 
dinou hores, i els dissabtes entre les vuit i les dotze 
hores, i veient els canvis que ha introduït el Govern 
per la coloració, ara únicament només és podrà 
efectuar de les vuit a les setze hores de dilluns a 
divendres, i els festius nacionals en obertura de 
duana, voldria saber si la mesura ha estat 
consensuada amb els sectors implicats, i si el Govern 
creu que aquesta mesura no altera el normal 
funcionament de les diferents empreses que operen 
en el sector? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, el Govern entén que aquesta mesura 
no afecta a les empreses que operen en el sector. Els 
directors de la Duana han estat en contacte 
permanent amb els responsables de les associacions 
d’importacions de carburants. I per la informació que 
disposa, més enllà que la circulació del Pas de la 
Casa com li estava esmentant, doncs, és certament 
molt baixa. És a dir, s’està produint una mitjana de 5 
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o 6 cubes per mes entrant pel Pas de la Casa. Doncs, 
els horaris d’obertura són suficients. És a dir, 
l’estadística diu que fora d’aquest horari no estan 
arribant cubes per cap de les dues fronteres, i que per 
tant, aquest horari, entenem que estem parlant de 
carburant que ha de ser colorat, doncs, és suficient 
per donar servei a les actuals necessitats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Joan Torres teniu la paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Sí, tindria una altra repregunta. 

El Govern ha valorat les conseqüències que pot 
derivar-se, tenint en compte que la carta esmentada 
que m’han facilitat després d’haver fet la pregunta 
inicial, he pogut constatar que es donava un termini 
d’una hora als xofers per poder fer el trajecte. Uns 
xofers que per contrari porten una càrrega de més de 
30.000 litres de carburant, se’ls hi dóna solament 
una hora per creuar tot el país. Més de 40 
quilòmetres passant per tots els nuclis habitats, 
començant per Envalira, Soldeu, Íncles, Tarter, 
Canillo, Encamp, Escaldes, i arribant a Sant Julià, i 
sota una advertència de la comissió d’una infracció 
tipificada en sanció, en el cas de no complir aquest 
horari. Ho ha valorat el Govern aquest fet? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula per respondre. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El Govern no només ho ha valorat, sinó que ha rebut 
les demandes del sector en aquest sentit, i avui s’ha 
emès un nou comunicat en el que aquest termini 
duna hora, efectivament, era insuficient, i s’ha 
ampliat a dues hores i mitja, com a termini normal, i 
a demés, amb la possibilitat d’establir casos de 
pròrroga en el cas que per qüestions climatològiques 
o de trànsit, aquest període pugui ser superior. 

Per tant, el Govern ha rebut les demandes del sector 
en aquest sentit, i hem corregit el comunicat de la 
setmana passada, i ara hem enviat un comunicat nou 
aquest matí. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Torres teniu la paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Gràcies. 

Doncs, entenc que el Govern emet una comunicació 
a les empreses del sector, xifrant a una hora el temps 
per passar tot el país amb una càrrega de 30.000 
litres de carburant, sense valorar el risc que això pot 
comportar per la ciutadania dels nuclis habitats que 
travessa, tenint en compte que és clar, el xofer no 
vol incórrer a una infracció. 

Per tant, acte seguit entrem una pregunta, i veig que 
el fet d’haver entrat la pregunta ha motivat el 
Govern a fer canvis immediats i el dia abans del 
Consell fa una nova carta ampliant el temps d’una 
hora a dos hores. Ho celebro. Però tenint en compte 
que aquesta carta ja ha sortit fa dies i l’han tingut fa 
dies, durant aquests dies no sé si han passat cubes o 
no, però bé, vull entendre que el risc que ha 
comportat això per a la població, innecessari, dic 
innecessari perquè s’entén que les cubes poden 
circular sense risc, però si ho podem evitar, jo crec 
que és la voluntat, i hauria de ser la voluntat del 
Govern i dels governants, d’evitar que les cubes 
circulin amunt i avall innecessàriament. 

Per tant, volia formular la següent repregunta i és el 
fet que les cubes que entren pel Pas de la Casa hagin 
d’anar a colorar a Sant Julià, en alguns casos, 
probablement o segurament, hauran de tornar a 
pujar a buidar al Pas de la Casa, a Canillo o a 
Encamp. És a dir, hauran de tornar a fer el trajecte a 
la inversa. 

Ha valorat el Govern la possibilitat que això pugui 
tenir un increment de cost en el carburant pel fet 
que el trajecte s’està multiplicant? Estem parlant de 
40 quilòmetres, i amb un transport d’aquestes 
característiques no és gratuït. Per tant, el cost 
acabarà repercutint sobre el carburant i, per tant, 
acabarà repercutint a totes les llars del Principat, ja 
que estem parlant de carburant agrícola i carburant 
de calefacció, perquè les empreses el que no faran és 
fer més trajecte pel mateix preu. El trajecte es paga 
per quilòmetre, igual que el taxi i igual que tot. 

Ho ha valorat el Govern? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 
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El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, en relació a la qüestió que vostè plantejava a 
l’inici, crec que està una mica sortida de la realitat. 
És a dir, la carta es va enviar fa exactament cinc 
dies. Tot el mes de novembre han entrat tres cubes 
pel Pas de la Casa, i per tant, és una informació... no 
dic que la seva pregunta no l’havíem tingut en 
compte, però en tot cas, vam rebre abans informació 
de l’Associació de Carburants, i ja hi estàvem 
treballant. Per tant, quan ahir va arribar la pregunta 
jo ja havia parlat el dimarts a la tarda amb els 
directors de la Duana per redactar un nou 
comunicat de correcció sobre el termini d’una hora. 

Miri, no es poden mantenir les condicions de 
seguretat per colorar carburant amb el canvi de la 
Duana. No podem tenir emmagatzematge dels 
colorants a la nova instal·lació que està en territori 
francès. No es pot colorar en condicions de seguretat 
a les pròpies estacions. I per tant, com que hi ha una 
estació que està habilitada i que compleix totes les 
condicions de seguretat, que està perfectament 
condicionada, i per la qual amb molta proximitat 
passen, doncs, pràcticament el 98% de les cubes, 
hem decidit procedir a aquesta homogeneïtzació del 
procés de coloració i que s’ha centralitzat a aquesta 
instal·lació habilitada a aquests efectes. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Torres teniu la paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Sí, gràcies. 

Penso que hi hauria hagut maneres més senzilles de 
trobar solucions, simplement desplaçant operaris o 
buscant altres solucions que no fent moure 30.000 
litres de carburant amunt i avall, poden trobar 
d’altres solucions. 

Accepto l’explicació que em dóna. No la 
comparteixo. 

Una altra pregunta que tindria és que tenint en 
compte el tema de les sancions que especifica el 
comunicat que envia als transportistes, considera 
ajustat el Govern a dret, la comunicació informant 
les sancions que indica el comunicat? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El comunicat, com li deia ha estat canviat per un 
nou comunicat en el qual es corregia la qüestió del 
temps per fer aquest recorregut, i les infraccions 
tipificades són les que ja constaven en tots els 
comunicats que la Duana emet tradicionalment. Per 
tant, sí que hi havia un problema, que ja li he 
reconegut, en el temps que es donava per fer aquest 
trajecte. Ens va ser ràpidament comunicat per 
l’Associació de Transportistes de Carburants i 
d’Importadors de Carburants, i per tant, ja està 
corregit des d’aquest matí. Està perfectament 
corregit, està en coneixement de totes les empreses i 
de tots els importadors de carburants, i em sembla 
que no dóna marge a més interpretacions. És a dir, 
aquestes comunicació ha estat convenientment 
modificada a partir de les demandes lògiques i 
raonables que ens han fet els importadors de 
carburants. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Torres. 

El Sr. Joan Torres: 

Sí, gràcies. 

Doncs, a part de l’error que diu que han fet amb el 
tema dels horaris, que ja han corregit, em comenta 
que no hi ha cap més error. Nosaltres voldríem veure 
o si ens pogués explicar en quin dels articles de 
l’article 247, que comenta el comunicat, es veu la 
infracció que comenta el mateix comunicat per 
arribar tard al lloc, tenir una falsa declaració. No sé 
si m’ho pot explicar, perquè nosaltres hem estat 
mirant l’article, i la veritat és que no ho hem vist. A 
menys que en la declaració o el comunicat que han 
enviat a les empreses sigui una modificació de la Llei; 
que entenc que no és viable. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, no disposo ara de tot el Reglament i de 
l’aplicació de la Llei. El que sí que tinc és un altre 
comunicat que es va lliurar al gener del 2009 amb 
unes indicacions molt similars. És a dir, de fer aquest 
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trajecte en una hora i amb aquesta tipificació de 
l’article. Aquest és un comunicat que emet la Duana 
i en aquest cas estava signat per l’anterior directora i 
avui en dia la cap del Servei Jurídic de la Duana, i 
per tant, entenc que es dret a llei. Però aquesta 
informació demà al matí m’encarregaré de fer-li 
arribar convenientment. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Joan Torres teniu la paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Si no té la Llei, jo sí que he portat l’article de la Llei, 
i és molt curt, si em permet de llegir-ho, són dos 
ratlles. 

La Llei, a l’article 247, concretament parla en el 
primer punt que és constitutiva d’una infracció de 
falsa declaració la importació o exportació de 
mercaderies a través dels despatxos de Duana 
mitjançant una falsa declaració de Duana. No és el 
cas que ens afecta. 

I el punt segon, que és la presentació d’una falsa 
declaració de Duana per la posada sota un règim 
duaner suspensiu o el tancament d’un règim 
suspensiu. Són els dos únics punts que parla de la 
infracció. 

En tot cas, el que puc entendre, doncs, que el 
comunicat que han enviat als importadors, als 
transportistes parla de la inclusió d’una sanció 
tipificada en l’article 247.1, en aquest cas no li veig, 
pel fet de no contemplar els terminis de presentació. 
O en l’altre cas, l’absència al lloc de coloració sense 
l’autorització de la Duana. 

Per tant, entenc que estan introduint dintre de la 
Llei en un simple comunicat enviat, -no sé si per 
correu certificat, això ho desconec-, però un 
comunicat signat per l’administrador, i estan 
modificant la Llei. Entenc que no és una forma 
procedent i veig un error clar. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Demà al matí li faré arribar. Aquesta és una 
tipificació habitual a tots els comunicats de la 
Duana. En tinc varis aquí de principis del 2009 i del 

2008, justament quan es van fer les noves 
instal·lacions de coloració a l’entrada de la frontera 
de Sant Julià. Per tant, estic segur, que tant els 
comunicats que es van emetre a l’anterior Govern 
com els que està emetent avui en dia, estan d’acord 
amb la legislació. 

En tot cas, és una tipificació que la Duana fa servir 
habitualment en aquest tipus de comunicats, i tinc 
varis exemples en aquest sentit. 

Demà al matí li faré arribar l’informe amb aquest 
complement d’informació. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Torres teniu la paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, la constatació és que si els altres ho feien 
malament, fem-ho malament que també funciona. A 
veure, no és una excusa que el 2009, al gener, o el 
2008 o el 2007, s’hagués emès un comunicat que 
desconec, que en aquell moment, suposo, que els 
que havien de fer la feina de denunciar-ho no ho van 
fer, perquè si no s’hauria rectificat. 

En tot cas, el que constatem, és que fa uns dies a 
emès un comunicat, que hi havia un error que han 
corregit, que jo detecto que n’hi ha un altre que em 
diu que ja ho constatarà. Jo ja li dic que ho he 
constatat, ho hem fet verificar. Ens podem 
equivocar, segurament com vostès han rectificat. En 
tot cas, nosaltres no hem emès el comunicat. El que 
s’ha de fer en tot cas, és admetre que hi ha un error, 
si és que hi és, i corregir-lo. 

Ja deixaré el debat aquí, gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Torres, li demanaria que respectés el 
Reglament. Ha demanat la paraula per posar una 
pregunta, li demanaria que posés la pregunta. 

El Sr. Joan Torres: 

Doncs, faré una última pregunta. 

Pensa el Govern, en cas d’haver-hi un error dintre de 
l’article 247.1, en el qual notifica als transportistes la 
inclusió d’un delicte per arribar tard, i l’altre supòsit, 
en cas de ser erroni, pensa enviar un altre comunicat 
rectificant-ho? 

Gràcies. 
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El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

El Govern té la certesa que la informació que s’ha 
lliurat, que, insisteixo, és un procediment habitual en 
els notificacions de la Duana, és correcte, i demà al 
matí li faré arribar aquesta informació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la segona pregunta. 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Amadeu 
Rossell Tarradellas, conseller general del 
Grup Parlamentari Reformista, per 
escrit de data 2 de desembre del 2009, 
relativa a l’aplicació del GADA 
corresponent a l’any 2009. 
Fou registrada amb el número 1117 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 39/2009, del 2 de desembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Amadeu Rossell 
Tarradellas. Teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Gràcies Sr. síndic. 

En data 5 d’agost de 2009, el Govern va aprovar 
deixar sense efecte el decret del 24/12/08 
d’aprovació del Sistema de Gestió i Avaluació de 
l’Acompliment per l’etapa de gestió 2009-2010, pel 
cicle de gestió 2009. És per aquests motius que es fa 
la següent pregunta: té previst el Govern remunerar 
la part del GADA 2009? 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. cap de Govern. Teniu la 
paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, l’acord del Govern de data 5 d’agost 
del 2009 va deixar sense efecte el cicle de gestió 
2009 per l’etapa de gestió 2009-2010 del Sistema de 
Gestió i Avaluació de l’Acompliment. 

Tot això està embrancat amb el decret del 24 de 
desembre del 2008 que va aprovar el Sistema de 
Gestió i Avaluació de l’Acompliment per a l’etapa de 
gestió 2009-2010, i continua a dia d’avui sent vigent, 
ja que el Govern en l’acord de data 5 d’agost del 
2009, únicament, insisteixo, va deixar sense efecte el 
cicle de gestió 2009 d’aquesta etapa. Això vol dir 
que segons la disposició addicional primera punt tres 
de l’esmentat decret, el pagament corresponent a 
l’etapa 2009-2010 s’efectuarà i es complirà amb els 
terminis corresponents, com a màxim en el mes de 
juny del 2011. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica Sr. Rossell teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

A veure, vostès han decidit suspendre el GADA 
2009-2010. No hi ha cap problema. El que em 
demano és que succeeix amb els empleats que durant 
el llarg de la primera part del cicle 2009 han treballat 
per assolir uns objectius que els havien estat fixats? 
Llavors, el que podia haver fet el Govern davant 
d’aquest fet, és que en el mes de juliol del 2009, els 
funcionaris que ja es trobaven en el mig del cicle 
2009, de l’etapa 2009-2010, i havien tingut 
l’oportunitat de generar un 25% del seu 
acompliment, del total dels dos anys, el Govern 
podia haver pres tres decisions: 

decretar la suspensió del sistema GADA a partir del 
mes de juliol i fins el mes de desembre, però alhora 
ordenar el tancament de la primera part del cicle 
gener-juny, de manera que a l’estiu es fessin les 
entrevistes oportunes d’avaluació amb els resultats 
corresponents, aquesta seria la primera; 

la segona seria mantenir el funcionament del sistema 
GADA durant l’etapa 09-10, i aprofitar la fase de 
seguiment estiu per revisar tots els objectius i 
adaptar-los al seu programa electoral marcant 
prioritats; 

i la tercera seria mantenir el sistema GADA durant 
l’etapa 2009-2010 i esperar l’elaboració del 
pressupost 2010 per establir nous objectius. 

Cap d’aquestes tres decisions són independents de 
treballar o de voler impulsar diferents accions per 
optimitzar l’aplicació d’aquest sistema, que sempre 
serà benvingut. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, efectivament, podíem haver emprat alguna de les 
tres vies o tres camins que suggereix el conseller 
autor de la pregunta, o en podíem haver emprat un 
quart que és el que vam decidir d’emprar, que és 
respectant el decret i no menystenint els drets de 
ningú, procedir a revisar, a través d’una nova 
metodologia, el procediment de la gestió de 
l’acompliment. 

I això ho vam fer abans de suspendre, informant-ne 
al sindicat de la Funció Pública, i això ho estem fent 
amb una metodologia participativa, escoltant a les 
persones que treballen a l’Administració, i intentant 
fer un diagnòstic de com està funcionant i com es 
poden millorar els procediments interns. I per fer 
això, s’ha escoltat a més de tres-centes persones que 
treballen a l’Administració. 

A partir d’aquí, és clar, vostè afirma rotundament 
que s’havia treballat per objectius, i uns objectius 
que els hi havien estat fixats, i d’aquestes tres-centes 
persones amb les quals hem estat parlant, jo li diria 
que no arriba ni a un 10% les persones que tenien 
objectius fixats o que creien que estaven treballant 
per objectius. Perquè precisament aquest és el 
problema, que no nosaltres, sinó les persones 
afectades pel sistema de Gestió de l’Acompliment, es 
queixaven de l’absència de clarificació en la 
designació d’objectius en el treball per objectius. I 
per tant, per això insisteixo, respectant els drets de 
tothom, a anar millorant els procediments. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Repreguntes? 

No hi ha cap repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 3. 

(A dos quarts i cinc minuts de cinc de la tarda 
s’incorpora a la sessió el Sr. Joan Gabriel Estany.) 

3- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 23 de novembre del 2009, 
relativa a la festivitat del primer de maig. 

Fou registrada amb el número 1067 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009, del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El cap de Govern ha declarat en premsa que el dia 1 
de maig serà “festa d’obligat compliment i retributiva 
pels treballadors”. Ens pot explicar aquest concepte, 
i en especial el perquè una festa ha de ser retributiva 
pels treballadors si al mateix temps és d’obligat 
compliment, qui pot treballar si és una festa d’obligat 
compliment? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. cap de Govern. Sr. 
Bartumeu teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, per respondre a aquesta pregunta ens 
hem de referir al redactat del propi decret que 
estableix el calendari laboral per a l’any 2010, i 
també en els successius decrets històrics que s’han 
anat aprovant al llarg del temps, establint els 
calendaris laborals en anys precedents. 

L’article primer del decret que fixa el calendari 
laboral, atribueix al conjunt de dies relacionats a la 
condició de dies de festa de compliment obligatori, 
retribuïts i no recuperables per als rams de la 
construcció, les indústries en general, les oficines, els 
establiments bancaris, les perruqueries, el transport i 
al distribució de mercaderies, i els serveis no 
relacionats directament amb el turisme. Com es pot 
observar, l’articulat realitza una enumeració 
exhaustiva i concreta d’aquells sectors que tenen 
expressament prohibida l’activitat, deixant oberta la 
possibilitat de treballar aquells serveis directament 
relacionats amb el turisme. 

L’article 2 del decret estableix que els treballadors 
dels altres sectors directament relacionats amb el 
turisme, gaudiran de la mateixa quantitat de dies 
festius, retribuïts i no recuperables, però a causa de 
les particularitats del sector turístic, aquestes festes 
poden ser traslladades per qualsevol altre dia per 
acord entre les parts. 

És a dir, la condició de dies d’obligatori compliment 
ve determinada pel fet que tots els assalariats de 
qualsevol sector tenen dret a la mateixa quantitat de 
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dies. No obstant això, considerant les peculiaritats 
concretes de l’activitat del sector, es dóna la 
possibilitat que les empreses puguin traslladar aquest 
festiu a un altre dia, partint, però, de la premissa que 
l’han de traslladar a un altre dia a fi i efecte de 
complir amb l’obligació que els seus treballadors 
gaudeixin de la mateixa quantitat de dies festius que 
els de la resta de sectors. 

El decret estableix una excepció al gaudiment d’igual 
nombre de dies festius en el sentit que preveu que en 
el supòsit que els festius treballats no puguin 
compensar-se, hauran de retribuir-se com un dia de 
treball efectiu, salari-hora multiplicat pel nombre 
d’hores treballades. 

En relació finalment a la festivitat del dia de treball, 
1 de maig, el decret que autoritza excepcionalment 
l’activitat de tots aquells serveis relacionats 
directament amb el turisme, així com l’obertura del 
comerç durant aquesta jornada, atribueix a aquesta 
festivitat la condició de jornada festiva de doble 
compensació. És a dir, que el treball desenvolupat 
pels assalariats durant aquest dia s’haurà de 
compensar traslladant el dia festiu a un altre dia, i a 
més, donant a l’empleat un altre dia de festa 
suplementari retribuït. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. cap de Govern, li he fet aquesta pregunta per 
veure si ens aportava alguna nova informació 
addicional a la que ha estat publicada en els diferents 
decrets que publica el Butlletí Oficial del Principat 
d'Andorra, però veig que tot es limita al que el 
Govern ja va decretar el 18 de novembre. 

És a dir, que si mirem el BOPA, doncs, ens diu que 
el primer de maig, festa del treball, és una festivitat 
tradicional del món laboral, que el calendari laboral 
del Principat d’Andorra incorporarà des de les 
primers edicions com a festiu d’obligatori 
compliment retribuït i no recuperable per a tots els 
sectors. Però establirà unes excepcions al tancament 
obligatori per als sectors directament relacionats amb 
el turisme i el comerç. 

Decret que no encaixa pas amb la voluntat que 
durant anys ha defensat tot el Partit 
Socialdemòcrata. I en aquest sentit, permeti’m citar 
a la Sra. Mariona González el 19 de maig del 2006, 

quan deia “lamento la falta de voluntat dels 
consellers, tant del Grup Liberal com del CDA-Segle 
XXI, per instaurar, igual que en la resta de països 
democràtics, la festivitat del primer de maig, perquè 
aquí no s’hi valen excuses. O es considera que el 
primer de maig ha de ser festiu, o no es considera.”. 

Declaracions fetes quan defensava una Proposta 
d’acord per incloure el primer de maig en el 
calendari laboral com a dia de festa de compliment 
obligatori retribuït i no recuperable, i no traslladable 
a qualsevol altre dia. 

I ara, amb el seu decret, el primer de maig, és festiu 
amb unes excepcions. Excepcions que abasten el 
60% del producte interior brut del país, que queda 
exclòs d’aquesta possibilitat de festa. Perquè 
recordem que el turisme representa el 60% del 
producte interior brut del país. 

I no sé per què és. No sé si és per compensar o per 
quin motiu de fons, però aquest decret del primer de 
maig va acompanyat d’un altre decret del mateix dia, 
sobre la festivitat d’uns quants diumenges. Una 
espècie, permeti’m l’expressió, almoina festiva, que 
crea un desconcert potent entre la població visitant. 

I no em vull estendre en aquesta qüestió, ja que els 
companys consellers del CR han fet una pregunta en 
aquesta qüestió, que respectaré i tractarem més 
endavant. 

Però hem llegit, en tot cas, a tota la premsa les 
diferents reaccions de tots els col·lectius queixant-se 
de l’absurditat d’aquesta mesura cosmètica que 
s’endevina, en tot cas, poc encertada. 

Sr. Bartumeu, amb la seva excepció vers el 60% del 
PIB, la majoria del teixit productiu nacional, ens 
trobarem amb una qüestió: que els que treballem en 
organismes públics farem festa, però els treballadors 
de l’economia productiva hauran de treballar, això 
sí, cobrant més, de manera, que feta una cosa, a mi 
em sap molt greu. Vostè a mercantilitzat la festa del 
primer de maig, i mai em podia imaginar que un 
membre de la Internacional Socialista convertís la 
festa del primer de maig en un dret amb més 
remuneració. Mai de la vida em podia imaginar això. 

Vostè ha venut per diners la festa del primer de 
maig! Vostè, Sr. Bartumeu, porta vint anys 
reivindicant la festivitat del primer de maig amb 
pancartes i pitos al carrer. El primer de maig del 
2010, que serà el primer dia de maig en el qual vostè 
és cap de Govern, els comerços estaran oberts. I 
vostè, per primer vegada, no anirà davant d’una 
manifestació amb una pancarta demanant el 
tancament dels comerços. 

A la pràctica, a sobre, la seva decisió generarà 
tensions, perquè la realitat és que no conec cap 
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treballador de l’economia productiva que no desitgi 
cobrar un sou triple. Perquè sap que passa, que avui 
en dia tothom necessita diners. I per altre costat, no 
conec gaires empresaris que tinguin marges per pagar 
sous triples. I ens podem trobar davant de 
l’absurditat que per necessitat de diners els 
treballadors es vegin abocats en voler treballar per 
un triple sou el primer de maig, i que els empresaris 
no vulguin obrir perquè no els hi surten els números. 
Però és que aquesta realitat queda molt distant de la 
seva. 

Vostè, Sr. Bartumeu, em sembla que està perden el 
contacte amb la realitat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Nomen, jo el contacte amb la realitat, tinc 
la sort que no el perdo, perquè sempre he estat en 
contacte amb la realitat andorrana. I per tant, 
primera precisió, no fa vint anys que hi ha 
manifestacions per demanar que l’1 de maig sigui 
festa obligatòria; encara no en fa deu. 

En segon lloc, jo efectivament he anat, i no me 
n’amago, amb una pancarta. Mai he tocat cap pito. 
Això també és veritat. 

Les excepcions sobre l’economia productiva, miri, 
l’economia productiva té altres llocs de debat que 
aquest, i vostè aprofita una pregunta del primer de 
maig per introduir la qüestió dels diumenges festius, 
que jo no l’he vist a la pregunta. I per tant, no hi 
entraré ara aquí en la rèplica. Però sí que li he de dir 
que el dia 1 de maig treballa molta més gent que no 
la del comerç: treballa la gent de les estacions 
d’esquí, si encara no han acabat de tancar-les; 
treballa la policia; treballen els bombers; treballa la 
sanitat; treballen les benzineres. Per tant, és molt 
fàcil de fer arrencades genèriques sobre qüestions 
que no estan fonamentades precisament en la 
realitat. 

En tot cas, el que sí que ha fet el Govern, més enllà 
de la pertinença del seu cap a la Internacional 
Socialista, de la qual pertinença, ni se n’ha amagat ni 
renega ni renegarà, ha sigut escoltar a tots els 
sectors, i intentar prendre unes decisions que 
afavoreixin la col·laboració entre tots els sectors que 
permetin aprofitar un dissabte de pont festiu, i que a 
la vegada, amb altres compensacions a les quals 

vostè s’hi ha referit, doncs, hi pugui haver en altres 
dies de l’any una facilitat suplementària de la vida 
laboral i de la vida familiar per poder-la posar en una 
certa coherència en un país que, a més a més, 
d’economia productiva, necessita molta cohesió 
social. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, en farà deu o en farà vint, però a totes les 
campanyes electorals i tots els primers de maig, vostè 
s’ha compromès davant de tota la ciutadania, i en 
especial amb els líders del món sindical que el primer 
de maig seria festiu. 

I ara que té el poder per a fer-ho i tota l’autoritat per 
a fer-ho, mercantilitza aquesta festa i ara la 
converteix en una obligació treballar, però amb dret 
a cobrar triple. 

Permeti’m una pregunta molt curta que li agrairia 
que també tingués una resposta tan curta com vostè 
consideri, però que m’agradaria que fins i tot fos tan 
concreta com dir si, un sí o un no. 

La pregunta és, Sr. Bartumeu, durant la campanya 
electoral, vostè es va comprometre amb el món 
sindical que el primer de maig seria festiu tan bon 
punt fos envestit cap de Govern? Sí o no? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Miri, Sr. Nomen, el meu compromís amb la 
ciutadania i amb el Consell General és el programa 
electoral i són els dos discursos del debat 
d’investidura. 

I el que vostè pregunta, si vol... encara que, doncs, 
entenc que el Sr. síndic em deixa la llibertat de 
contestar, una mica més que per sí o per no, però la 
contesta és no al que vostè ha preguntat. 

El Sr. síndic general: 

Alguna repregunta? 
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Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Per tant, si l’he entès bé vostè diu que no es va 
comprometre amb el món sindical que el primer de 
maig seria festiu tan bon punt fos envestit cap de 
Govern. Doncs, esperarem les reaccions del món 
sindical a aquesta resposta seva. 

I miri, vostè ha fet una referència al seu programa 
electoral. Jo l’he portat aquí. I li demanaria que 
m’indiqués el lloc on es diu que el primer de maig 
serà festiu. Perquè jo no ho he sabut trobar. 

I aleshores em pregunto que si en aquest extens i 
detallat programa electoral no es fa cap menció a la 
festivitat del primer de maig, permeti’m aleshores 
una pregunta, perquè m’ha desconcertat. Vostè tenia 
previst fer treballar el 60% del producte interior brut 
a la festa del primer de maig? Ja ho tenia premeditat? 
Ja ho volia fer així? És una voluntat seva o com ha 
sigut aquesta decisió? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Miri, Sr. Nomen, vostè i jo tenim moltíssimes 
diferències. És una evidència. Entre altres coses, jo 
no tinc uns plantejaments polítics que no estiguin 
basats en valors. Els tinc basats en valors, i per tant, 
jo el que tenia previst era ajudar a les persones a què 
treballessin el més adequadament possible als 
principis de la nostra Constitució. 

El que no se m’havia passat pel cap era de fer 
treballar el producte interior brut i altres qüestions 
que s’escapen dels meus valors i de la meva manera 
d’entendre la relació amb la ciutadania. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Alguna repregunta? 

No hi ha cap més repregunta? 

Passem, doncs, a la quarta pregunta. 

4- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 23 de novembre del 2009, 

relativa a la situació amb el despatx 
Gehry. 
Fou registrada amb el número 1067 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009, del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Després de les tensions del mes de juliol entre el 
Govern i el despatx Gehry, el Govern va declarar 
que el cas estava repassat, pagat, solucionat i tancat. 
Ara la ministra de Cultura declara a la premsa que el 
Govern ha detectat unes suposades males pràctiques 
del despatx Gehry resultant en dobles facturacions 
dels mateixos conceptes, i tornant a revifar les 
tensions amb el bufet Gehry. Pot explicar el Govern 
què ha passat exactament en aquest cas i en quin 
estadi estem? 

Gràcies 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern la Sra. Susanna Vela. Teniu la 
paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

El 25 de juny el Govern acordava la suspensió 
temporal del contracte signat el 10 d’abril del 2009 
amb Gehry Partners, que tenia per objecte 
l’adjudicació per a les fases de disseny esquemàtic 1 i 
2, desenvolupament de disseny, documents de 
construcció i administració de construcció de la 
nova seu de l’Arxiu Nacional d’Andorra i el Museu 
de la Identitat i de la Pau. 

El 23 de juliol es feia efectiu el pagament de dues 
factures d’un total de 68.185 euros amb data del dia 
del contracte, i que havien estat conformades el dia 
5 de juny pel ministre titular de Cultura. 

El 9 de setembre el Govern va resoldre aquest 
contracte per divergències en el plantejament del 
projecte per la seva ubicació i gestió, i per 
disconformitat amb el cos econòmic del projecte. 

És en aquest punt que el Govern dóna per tancada i 
resolta la relació contractual amb el despatx del  
Sr. Gehry. Malgrat això, ens vàrem trobar amb un 
conjunt de factures presentades pel despatx Gehry 
anteriors a la signatura del contracte del 10 d’abril, i 
que corresponen a l’execució del projecte. 
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Actualment estem en fase d’anàlisi i comprovació 
jurídica i comptable de les factures següents. Una 
factura reemborsable d’un import superior a 6.150 
dòlars que no ha estat autoritzat, segons constava en 
un contracte del 20 de març del 2009, ni 
conformades per l’anterior equip del Govern. Unes 
factures que presenten una duplicitat de conceptes, i 
una factura que correspon a despeses meritades 
després de la data de recepció de la notificació de la 
suspensió temporal del contracte. Estem parlant d’un 
total de factures que ascendeix a 28.658 euros. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies per aclarir els imports d’aquestes factures, i 
constatar una realitat, que davant d’aquests fets, jo 
el que veig és que fa uns dies, en concret el 26 de 
novembre, la premsa andorrana va recollir unes 
manifestacions del cap de Govern en relació a aquest 
cas; i en concret la premsa recull que el cap de 
Govern va dir que si algú es considera difamat, -en 
relació a aquesta qüestió, en relació a les converses 
amb el despatx Gehry-, podia anar als tribunals. 

Bé, doncs, donats aquests imports i el que s’està 
tractant i que són qüestions de l’anterior Govern, 
voldria fer una rèplica en el sentit de dir: escolti, 
aquests missatges desafiants de porti’m als tribunals, 
o que es poden percebre d’aquesta forma, no 
semblaria el llenguatge més aconsellable per 
construir ponts de diàleg. Perquè cal recordar que el 
Sr. Gehry estava molt tranquil a casa seva, i va ser el 
Govern andorrà, qui li va encarregar uns projectes, i 
tot sembla indicar que ell va fer allò que es va 
acordar amb el Govern. I el nostre cap de Govern 
representa el nostre Govern, i si no està d’acord amb 
el que va fer l’equip executiu anterior, haurà de 
reconduir les accions del Govern. Però aquí i fins 
que no es demostri el contrari, el Sr. Gehry no és 
culpable de res. És un professional contractat pel 
Govern. 

Per tant, des del Consell li demano que porti les 
relacions amb el Sr. Gehry al nivell de respecte i 
cortesia que es mereix una persona que, en tot cas, 
hauria estat víctima de somnis de grandesa de 
predecessors seus. El Sr. Gehry, el Govern no el pot 
tractar amb declaracions com les de la ministra de 
Cultura, que si hi ha unes comptabilitats mal fetes, 
uns pagaments mal fets. Ni amb el punt final d’un 

cap de Govern dient que si el Sr. Gehry es considera 
difamat que vagi als tribunals. 

Si us plau, des del Consell General demanem que les 
relacions que es portin amb professionals, en nom 
del Govern, i especialment amb professionals que 
estaven tan tranquils a casa seva fent una feina, 
doncs, es portin amb el màxim rigor, educació, que 
es puguin reconduir per trobar una solució amigable i 
que no tinguem aquests enfrontaments públics, i 
menys per imports d’aquestes quanties. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Per la dúplica, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Nomen, vostè com a parlamentari té tot el 
dret, no faltaria més, de demanar el que ha demanat 
fa un moment. Però m’ha semblat que deia que el 
Consell General demanava. Vostè coneix el 
Reglament, i per tant, si el Consell General, 
evidentment, també ho pot fer, però hi ha d’haver 
un procediment, ja sigui de proposta d’acord ja sigui 
de moció. 

Però per tornar a la realitat del que vostè una vegada 
més vol fer dir i que jo no he dit de la manera que 
vostè pretén que he dit, li preciso en aquest torn el 
següent. 

Primer. Les afirmacions sintètiques que donava la 
premsa, i no és pas a vostè que jo he d’explicar quin 
és el funcionament de la premsa, doncs, responien a 
una pregunta anterior que venia del fet que el  
Sr. Gehry, no el Govern d’Andorra, no la ministra de 
Cultura, no el cap de Govern, no cap altre membre 
del Govern, havia fet unes manifestacions que 
s’escapaven d’això que vostè en qualifica de nivells 
de cortesia, i que deia que es considerava difamat i 
que li faltàvem el respecte i que què ens havíem 
cregut. I un periodista molt incisiu es va passar mitja 
roda de premsa insistint en això, i al final li vaig dir, 
i, efectivament, sí que li vaig dir, que si algú es 
considerava difamat per manifestacions que 
haguéssim pogut fer, responsablement des del 
Govern d’Andorra, ja sabia el que podia fer. I vaig 
afegir que em sabia greu haver-ho de dir davant de la 
insistència d’aquest periodista perquè no volia fer 
titulars. Em vaig oblidar de dir que no volia fer 
titulars, ni potser debats en sessions de control. 

En tot cas, nosaltres hem mantingut els nivells de 
dignitat i de cortesia que es mereix tota persona que 
hagi contractat amb l’Administració, però també 
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tenim l’obligació de revisar les xifres i, sobretot, de 
mirar els pagaments que ens correspon fer en 
execució de contractes que hem de respectar, si 
estan fets conforme a la Llei de contractació pública 
i a la legislació andorrana. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

A la vista de la dúplica del Sr. cap de Govern, jo 
l’invitaria a què es repassi les gravacions. Em sembla 
que he dit que “des del Consell General li demano 
això”. Perquè em sembla que és on estem i és la 
institució des de la qual en formo part. No li he dit 
pas que sigui el Consell General que hagi pres 
aquesta decisió. 

I em sap greu el malentès. 

Vostè ha deixat molt clar que vostè com a Govern té 
l’obligació de revisar, de mirar, d’estar segur que les 
factures siguin correctes, i es facin degudament. 

Em pregunto, doncs, quin és el procediment que es 
va seguir en el moment de fer el darrer pagament per 
uns quants centenars de milers d’euros o de dòlars,  
-no ho recordo exactament-, al Sr. Gehry? Com pot 
ser que es fes el pagament aleshores, donades les 
tensions que hi havien sense haver fet totes aquestes 
revisions? Com funciona el seu Departament de 
Pagaments, que fan pagaments d’aquest tipus en 
situacions tenses com aquestes, sense haver revisat 
les factures, i tant sols al cap d’uns mesos quan es 
detecten aquestes factures, suposo que per qüestions 
d’auditoria interna o qualsevol altre sistema de 
control? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Pel Govern, Sra. Susanna Vela teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Primer dir que hi ha tres tipus de factures. Nosaltres 
estem parlant d’aquestes factures que no quadren i 
que presenten dubtes, són les factures reemborsables. 
El que es va pagar, els 680.185 euros eren factures en 
concepte d’honoraris de disseny. És a dir, aquesta és 

la part fixa que el Sr. Gehry cobrava, és a dir, a les 
seves mans. Perquè ens entenguem, no? 

Les factures reemborsables poden ser qualsevol cosa 
relacionat amb el que facin: viatges, dietes, 
fotocòpies, tòners d’impressora. L’única limitació que 
hi havia en aquestes factures eren que no podien 
passar de 6.150, sempre i quan hi hagués una 
autorització per part de la propietat per fer-les. 

Per tant, el que es paga el mes de juliol és una 
factura que va conformar el meu predecessor el 5 de 
juny. Només vull recordar que el Sr. cap de Govern 
prometia el seu càrrec el 6 de juny. I ens vam 
sotmetre al Gabinet jurídic i vam haver de pagar una 
factura que estava conformada, i, per tant, registrada 
i que, evidentment, feia referència a aquests 
honoraris de disseny. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, doncs, encara m’intranquil·litza més aquesta 
forma de confondre factures, és a dir, despeses que es 
poden carregar, tenint en compte l’activitat. 

Miri, quan es liquida un saldo a una empresa és mira 
tot, i si s’ha de pagar una qüestió i hi ha uns 
pagaments mal fets per altres qüestions, doncs, es 
descompten. Així és com funciona el món real. I per 
tant, entenc que no es va fer la feina en el seu 
moment. 

Però, en tot cas, permeti’m una repregunta en el 
sentit de dir, escolti’m, i tot això, tots aquests 
problemes d’aquestes factures, per què no va agafar 
el telèfon o va trucar al despatx Gehry i els va dir 
escolti tenim uns problemes i perquè no intentem 
solucionar-los enlloc de ventilar-ho per la premsa i 
crear escàndols innecessaris o tensions innecessàries, 
on, fins i tot, un cap de Govern ha de sortir en una 
roda de premsa amb tensions amb el Sr. Gehry? No 
necessitem aquest tipus de tensions. Per què no es 
gestionen d’una altra forma, el Govern? El Govern és 
un executiu. Un executiu ha d’executar 
degudament, i quan hi ha problemes d’aquests, agafa 
el telèfon, es parla amb el comptable, i a veure com 
podem solucionar aquests problemes. No agafes el 
micròfon i vas a ventilar-ho a la premsa. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Sra. Susanna Vela teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, ningú d’aquest Govern ha acusat ni ha 
difamat a ningú. Simplement s’ha constatat una 
situació. 

Jo penso que tots els que estem en aquesta Cambra 
estarem d’acord en què l’Administració ha de 
garantir escrupolosament el compliment de la llei i 
ha de gestionar de forma clara i transparent els 
diners que són els recursos públics, que són de totes 
les persones. I li puc dir que en tot aquest procés de 
l’Arxiu Nacional d’Andorra, no s’ha tingut en 
compte, ni una cosa ni l’altra. 

Penso que això és molt més important que unes 
declaracions fetes en un mitjà i tretes de context, 
perquè aquí el problema no ha estat el Sr. Gehry, no 
era la meva intenció de dir-ho així, ha estat un 
problema d’un desgavell importantíssim a nivell 
econòmic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Cartes teniu la paraula. 

El Sr. Joan Cartes: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vistes les informacions que ens acaba de 
proporcionar, segons la Sra. ministra, quina és la 
valoració que fa aquest Govern sobre la gestió de tot 
el procés a l’entorn del projecte Gehry? O dit d’una 
altra manera, creu aquest Govern que la gestió 
d’aquest procés s’ha fet amb criteris de planificació, 
amb criteris de previsió, amb criteris de 
transparència i d’eficàcia, en definitiva, els criteris 
d’actuació que es mereix la realització d’un projecte 
de país d’aquestes dimensions? I em refereixo, 
evidentment, al procés que vostè s’ha trobat al 
damunt de la seva taula, del Ministeri. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Susanna Vela teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, els puc dir que el que m’he trobat és amb el 
resultat d’un projecte mal concebut, mal definit i 
molt mal gestionat, amb uns contractes que van en 
contra dels interessos del Govern, amb una gestió 
comptable caòtica, amb unes factures que ens 
plantegen dubtes; evidentment, només són tres 
factures, i que ens han posat en alerta respecte als 
pagaments en concepte de les despeses 
reemborsables que es van realitzar amb anterioritat 
al juliol del 2009. 

Ens trobem que s’han pagat 2.965.076,65 euros 
pagats per no tenir absolutament res. Aquesta 
quantitat equival gairebé al pressupost de personal 
del Ministeri de Cultura. Això és el que ens hem 
trobat damunt de la taula. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Voldria, doncs, demanar amb aquesta pregunta,  
-suposo no preparada del Sr. Cartes-, què ha fet el 
Govern que, en aquest cas, acaba de donar la 
resposta la Sra. ministra? 

El Sr. síndic general: 

Sra. Susanna Vela teniu al paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Perdoneu, és que no us he entès. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Gabriel si voleu repetir la pregunta. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Podem tornar enrere, a la seva repregunta, la seva 
contesta, vostè contesta i jo demano: què ha fet el 
Govern amb aquesta situació tan, -no vull qualificar 
el que vostè ha dit-, què ha fet el Govern per 
solucionar tot el que dedueixo que no estava 
preparat? 

El Sr. síndic general: 

Sra. Susanna Vela teniu la paraula. 
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La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic i disculpi Sr. Gabriel. 

A veure, què ha fet el Govern? Doncs, el Govern 
està fent això, o sigui estem analitzant jurídicament i 
comptablement unes factures, i el que farem serà una 
auditoria a les factures anteriors. És a dir, per 
assegurar-nos que les coses estiguin bé. 

Pel que fa als contractes, és clar, els contractes ja 
han prescrit perquè ja hem resolt l’últim contracte 
que es va firmar el 10 d’abril. Per tant, això està 
acabat. L’única cosa que ens tocarà ara és revisar 
tots aquests números, totes aquestes factures 
juntament amb el Departament d’Intervenció. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Mariona González teniu la paraula. 

La Sra. Mariona González: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Jo és que m’he quedat preocupada amb una 
intervenció del Sr. Nomen, perquè ha dit que 
s’havien de mantenir relacions de cortesia amb una 
persona que estava a casa, que estava treballant, que 
se l’havia anat a buscar, i sobretot, tenint en compte 
imports d’aquestes quanties. Aleshores, com que 
m’he quedat preocupada, voldria demanar-li al 
Govern si considera que hi ha imports mínims o 
màxims per fer la fiscalització deguda, tenint en 
compte que totes les factures que paga el Govern es 
paguen amb diners públics? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Susanna Vela teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, potser explicar una mica que pel fet d’aquestes 
factures reemborsables només eren fiscalitzades al 
Gabinet del ministre titular de cultura. Per tant, 
només es fiscalitzaven allà, i a partir d’aquí, doncs, 
s’adreçaven a finances, a Intervenció, i imputades al 
lloc, doncs, on semblaven més adients. En principi 
són factures que són de funcionament, i haurien 
d’anar al capítol II, i finalment van ser imputades al 
capítol VI. El perquè? Doncs, perquè ja no hi havien 
més diners al capítol II. Això és el que es va fer 
llavors. 

Què passava a cultura? Ningú coneixia les factures. 
Els meus companys, els que estaven a l’època, només 
rebien una mena de llistats amb uns totals. I els 
justificants no s’havien rebut. Perquè és que els 
contractes no obligaven a justificar aquestes factures. 
Per tant, la comprovació, permeteu-me, era bastant 
precària. 

Nosaltres hem pogut esbrinar tot això un cop hem 
tingut aquests justificants, perquè se’ls hi va demanar 
al despatx Gehry i ells de pressa ens van fer arribar 
aquestes factures. I és quan hem pogut veure tots 
aquests problemes que ens estan suposant aquests 
dubtes. Una mica és això. És a dir aquesta falta 
d’intervenció real sobre aquests pagaments, com bé 
diu vostè, que s’han de fer a totes les factures que 
arriben al Govern. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

A la vista d’aquest concepte de factures 
reemborsables, que m’imagino que es refereix a 
despeses reemborsables, és a dir no despeses 
incorregudes per la gestió del despatx, sinó per 
accions de relacions amb terceres empreses, i que es 
poden passar al Govern. Vostè creu que el Govern, 
tal com vostè ha dit, ha de complir amb una sèrie de 
criteris de gestió, d’eficiència, d’eficàcia i de 
vigilància dels recursos públics, va complir amb les 
seves obligacions quan va fer el pagament d’aquests 
680.000 euros, sense fer la revisió de quines són 
aquestes factures, que siguin originades per despeses 
reemborsables o no, estaven passejant-se pels 
comptes de les relacions amb aquest despatx, o són 
comptes que han vingut després? I si són comptes 
que han vingut després, vostès, aquests 680.000 
euros, perquè no van dir que era el darrer pagament i 
era saldo i liquidació de la relació? 

És a dir, vostès, si una empresa amb la qual es diu 
anem a acabar les relacions perquè hem arribat a un 
punt i final, doncs, un fa el saldo i liquidació. Quan 
es fa el saldo i liquidació, es demanen tots els 
comptes pendents, tot el que hi hagi pendent i es fa 
el saldo i liquidació. Aquests són els nivells mínim 
d’exigència per complir amb tots aquests requisits 
que vostès han dit. Vostès ho van fer això? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Sra. Susanna Vela teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, parlant d’aquest desgavell, aquestes 
factures no van aparèixer, sinó que després d’haver 
fet el pagament el més de juliol. És a dir, són factures 
que apareixen. És a dir, donat el desgavell que 
existia, són factures que nosaltres no tenim el seu 
coneixement, diguéssim, abans del 23 de juliol, que 
és quan es fa el pagament d’aquests 680.000, que 
torno a dir, són honoraris de disseny reemborsables. 
Sí que són factures fetes per tercers, perquè són els 
viatges, són els hotels, evidentment. Però aquestes 
factures nosaltres no les trobem fins després, ens les 
trobem després. No abans de fer aquests pagament 
com diu vostè. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Permeti’m la repregunta. Intentaré fer-la més clara 
possible. 

Quan vostè amb el despatx Gehry, explota la 
qüestió, tothom s’enfada, i s’arriba a la conclusió que 
s’acaben les relacions amb el despatx Gehry, i que es 
diu que a partir d’aquell moment deixa d’haver-hi 
relacions amb el despatx Gehry i es paga tot el que se 
li deu, pel concepte que sigui, honoraris 
professionals, despeses reemborsables, pel concepte 
que sigui, vostès no demanen al despatx Gehry 
enviï’m un escandall, enviï’m un detall de tots els 
comptes pendents i fem el saldo final? 

No fan això? Perquè això és el que es fa sempre que 
s’acaba la relació amb una entitat. 

Per tant, si no van fer això i van fer un pagament 
important com aquest, i després al cap d’un temps 
apareixen unes altres factures. Això no és una forma 
de gestionar. Un executiu no gestiona així. 

Per tant, jo li pregunto, vostès apliquen les mesures 
d’eficàcia, d’eficiència i de gestió en els seus 
procediments? O es porta una mica... home, anar 
passant l’estona. Com ho gestionen vostès això? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Susanna vela teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, l’única factura que trobem és la de 680.185 
euros. Evidentment que vam dir que aquesta factura 
s’havia de pagar en concepte de què, i ens vam ben 
assegurar. I els nostres serveis jurídics i financers ens 
van dir que era una factura que s’havia, efectivament 
de pagar. Era un compromís, era una factura 
conformada, ja, registrada pel Servei de Finances, i 
per tant, s’havia de procedir al seu pagament. 
Corresponia a una sèrie de conceptes que estaven a 
nivell contractual exposats i marcats, i per tant, no 
hi havia cap problema. O sigui, la sorpresa ha sigut 
després. Han trobat totes aquestes altres factures que 
van aparèixer en certs despatxos i dels quals 
nosaltres no en teníem constància prèvia. 

Però jo penso que el Govern va procedir com havia 
de procedir. És a dir, s’havia de fer càrrec d’una 
despesa que havia estat conformada i que s’havia de 
pagar aquests diners al despatx Gehry. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Amadeu Rossell teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

A mi m’agradaria saber què és per a vostès malgastar. 
Si fer un projecte bo, d’un arquitecte de reconegut 
prestigi mundial, o llençar a la brossa 3.000.000 
d’euros? 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern la Sra. Susanna Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Bé, jo penso que malgastar és el que s’hauria pogut 
produir si aquest projecte s’hagués tirat endavant. O 
sigui, pensin que hi ha una sèrie de despeses que no 
estan controlades, que són unes despeses 
addicionals, que en el cas que el projecte hagués tirat 
endavant, el Govern s’hagués hagut de fer càrrec de 
pagar arquitectes, enginyers, la planificació d’un 
aparcament, qualsevol canvi en el projecte s’hagués 
hagut de pagar. 

És a dir, que això era un pou sense fons. No sabíem 
el que costava. Quan l’anterior Govern ens deia que 
això valdrà 30.000.000, això no era veritat. Eren 
molts més diners. L’única cosa que sabíem segur és 
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que el Sr. Gehry, els seus honoraris pujaven a més de 
7.000.000 d’euros. Això era segur, perquè són 
aquests honoraris que són de disseny. Però per a la 
resta era un pou sense fons. És a dir, que érem 
incapaços de calcular, doncs, els diners que hauríem 
d’haver posat. I jo penso que això sí que és malgastar 
els diners. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, intentaré fer la pregunta el més clara possible. 
Vostès, amb el despatx Gehry, abans de fer el 
pagament important dels 680.000, van demanar als 
seus serveis comptables un saldo final per liquidar el 
compte? Sí o no? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, és que en el moment de fer aquest pagament, 
que la ministra jo crec que ha explicat d’una manera 
força entenedora que era un pagament conformat 
pel Govern anterior, nosaltres estàvem en la fase on 
en aplicació del contracte i a l’espera de poder 
esbrinar tot el que ens semblava necessari d’esbrinar 
després d’abonar unes factures ja conformades, 
nosaltres, aplicant el contracte van demanar la 
suspensió. Va ser l’altra part, que no entraré amb 
adjectius qualificatius, però que va decidir i que ens 
va comunicar que rescindia. 

I per tant, quan nosaltres fem aquest pagament no 
estem en la fase de liquidació de contractes. Estem 
en una fase de suspensió per mirar-ho. I és en aquest 
moment que vam fer un pagament que estava 
conformat pels anteriors responsables de l’executiu. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, Sr. cap de Govern, raó de més. Si vostès fan 
o decreten que es dóna per acabada una relació de 
forma, almenys, momentània, fins aquell moment,  
-perquè això és el que s’entén per suspensió-, doncs, 
es diu anem a pagar el que el deu, i es demana un 
saldo. 

Per què? Doncs, simplement perquè vostès acaben 
d’entrar al Govern i no han de perquè tenir 
coneixement de tot el que s’està remenant i de totes 
les factures que s’estan passejant pel Govern. I ho 
entendria perfectament. I la mínima cautela abans 
de fer un pagament d’aquesta importància, tal com la 
companya consellera ha dit abans, s’han d’aplicar el 
mínim de cautela possible abans de fer aquests 
pagaments. És un deure que té l’executiu. 

La pregunta és: vostès van demanar un saldo al 
despatx Gehry de totes les factures pendents, sí o no? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

La contesta és no, perquè nosaltres estàvem aplicant 
un contracte signat pel Govern d’Andorra, i que 
nosaltres estàvem obligats a complir en els termes en 
els quals el Govern d’Andorra havia signat. I per 
tant, nosaltres vam actuar de conformitat amb el 
contracte. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Finament arribem a la constància que el Govern no 
va demanar la mesura de mínima cautela executiva 
abans de fer uns pagaments d’aquests imports quan 
hi ha aquests qüestions. I veig que vostè, Sr. 
Bartumeu, aquest comentari li fa gràcia. Jo no sé 
com gestiona vostè, però jo sempre que he gestionat 
projectes seriosos, quan em passen aquestes 
qüestions es demana a l’altra part quin és el saldo, i 
es fa el saldo i la liquidació. 

Ara bé, el que jo li pregunto és: vostès, que en aquest 
cas no han aplicat les mesures de mínima cautela, 
pensen posar un equip de gestió financera que 
permeti garantir els compliments de les obligacions 
de gestió, d’eficiència i d’eficiència al Govern? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

No crec que la pregunta s’atingui a la pregunta 
inicial. Doncs, considero que no cal respondre. 

Alguna altra repregunta? 

Passem a la pregunta número 5. 

5- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 23 de novembre del 2009, 
relativa a la data d’entrada en vigor dels 
acords d’intercanvi de dades fiscals. 
Fou registrada amb el número 1067 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009, del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

En quina data pensa el Govern que han d’entrar en 
vigor els acords d’intercanvi de dades fiscals que està 
signant, i per tant, quan té previst el Govern iniciar 
els tràmits corresponents perquè el Consell General 
pugui decidir si aprova -o no- per majoria absoluta o 
relativa els tractats que està signant el Govern? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, bé, els acords d’intercanvi d’informació fiscal, 
només podran entrar en vigor després de la data de 
recepció de la ratificació per escrit i adreçada per via 
diplomàtica del compliment dels procediments 
establerts pel dret intern andorrà i el dret intern de 
l’altre país amb el qual s’hagi signat l’acord. 

En conseqüència, la data d’entrada en vigor serà 
sempre posterior a la necessària aprovació en seu 
parlamentària dels acords per part del Consell 
General, d’acord amb el que estableix l’article 64.1 
de la Constitució. 

I d’altra banda, el Govern té previst iniciar la 
tramitació dels acords al Consell General, durant la 
primera quinzena de gener de l’any vinent 2010. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Donat que està previst que entrin a principis de 
gener del 2010, doncs, això voldrà dir que moltes de 
les entrades en vigor seran a partir del 2011, 
especialment per les qüestions civils. Per les 
qüestions penals sempre hem dit que tenim una sèrie 
de discrepàncies amb la seva interpretació. 

Ara bé, l’espectacle del cap de Govern anunciant a 
tot el món la rúbrica de l’acord amb Espanya i la 
notícia que la signatura resta pendent de la 
disponibilitat d’agenda del president Sr. Zapatero, 
per fer la foto de rigor o fer una posada en escena, -o 
no sé com s’ha de dir-, protocol·lari d’una hipotètica 
fi d’un model econòmic d’Andorra, acompanyat per 
les declaracions, potser no prou clares del ministre 
de Finances que van donar lloc al rumor que l’acord 
amb Espanya entraria en vigor el dia 1 de gener del 
2010. No és el que necessita el nostre país, no? 

Per cert, i en això també hi ha una qüestió que no 
entenc, i és que en aquesta ocasió el Govern va 
contractar una agència de comunicació espanyola 
per fer la cobertura del Summit, que va ser la que va 
donar lloc a aquests problemes d’interpretació 
respecte a les dades d’entrada en vigor d’aquests 
acords. Quan una agència andorrana podia haver fet 
la feina perfectament, i estic segur que una entitat 
coneixedora de la realitat andorrana hagués ... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen, li demanaria que se centrés amb el tema, 
si us plau. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Amb el temps? 

(Se senten veus) 

Perdó, és que em semblava que estava relacionat. 

Però nosaltres seguim esperant que ens ensenyin els 
textos. Aquí al Consell General no hem rebut els 
textos i seguim amb dubtes, no tan sols nosaltres, 
sinó tots els especialistes amb els que he consultat. 

Estem esperant que aquests textos entrin a tràmit 
parlamentari. És important que siguin objecte del 
corresponent debat, i sobretot, de tots els informes 
tècnics aclaratoris de les interpretacions 
corresponents. Perquè tal com vostè ha dit, -i veig 
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que no cal que li recordi-, el que disposa l’article 
64.1 de la Constitució. 

Per tant, simplement seguirem esperant perquè es 
compleixi el que disposa la nostra Carta Magna i 
seguirem esperant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, efectivament, jo m’he limitat a contestar el que 
se’m preguntava, i he dit que presentarem els textos. 
No considero que sigui cap novetat, que el nostre 
Govern i jo mateix, hagi dit avui una cosa que ja va 
quedar aquí suficientment assentada en els diaris de 
sessions, tant el 30 de juliol com el mes de setembre 
quan es va discutir el Projecte de llei que portava 
l’intercanvi d’informació fiscal a la demanda. I per 
tant, a mi em sembla, doncs, que falta pocs dies, ja, 
perquè es pot comptar en dies, pel mes de gener, i el 
mes de gener, efectivament hi haurà els textos aquí i 
el Consell General tindrà la paraula i la decisió, com 
no podria ser d’altra manera i com així ens vam 
comprometre des del Govern, en iniciar aquest 
procés d’assumpció de la responsabilitat d’Estat 
derivada de la Declaració de París del mes de març 
d’aquest any. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

No hi ha cap repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 6. 

6- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 23 de novembre del 2009, 
relativa a la reestructuració de 
l’Administració. 
Fou registrada amb el número 1067 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009, del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Un cop passada la barrera del mig any de les 
eleccions, quina és la diagnosi del Govern sobre la 
dimensió de l’estructura de l’Administració i quines 
són les principals accions precises i quantificades que 
vol emprendre el Govern per redimensionar o 
reestructurar l’Administració? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. cap de Govern. Teniu la 
paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs bé, la preocupació principal no és tant de si 
l’Administració general està o no ben dimensionada, 
sinó si està realment ben orientada. 

La voluntat del Govern és treballar per una 
administració de qualitat orientada al servei del 
ciutadà. Seguint el processos de millora contínua de 
la qualitat de les organitzacions internacionals, 
s’estan portant a terme les següents accions: 
organització de l’Administració orientada a serveis 
agrupant els serveis transversals de l’Administració a 
partir de la Secretaria General i el Gabinet Jurídic, 
amb els recursos humans adscrits a Funció Pública, i 
s’ha creat una Secretaria per a la Reforma de 
l’Administració i la Promoció de la Societat del 
Coneixement, que transversalment gestiona els 
sistemes d’informació, estadística, suport, 
infraestructures i projectes estratègics, l’àrea de 
seguretat, l’arxiu electrònic i la unitat de 
publicacions, entre altres. 

Fins a la data, hem constat que l’Administració 
havia anat creixent una mica a la manera dels 
nostres veïns del nord i del sud, on en ministeris 
molt grans apareixen sovint petites unitats que 
realitzen tasques similars a secretaries d’Estat o 
departaments, i que en el cas d’Andorra, a causa de 
la seva petita dimensió i els seus recursos escassos, 
entenem que generava un risc important de 
disfuncionaments i altres duplicacions de tasques. 

Els processos existents a l’Administració no estan 
documentats i no porten associats indicadors de 
gestió, siguin qualitatius o quantitatius. Això 
perjudica el funcionament del dia a dia i la 
transmissió del coneixement, així com l’adaptació de 
les persones i l’optimització dels processos. La manca 
d’indicadors de gestió perjudica la presa de decisions 
a l’hora de conèixer les mancances o excessos de 
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recursos en determinats treballs. És per això que 
s’han encetat en diversos departaments, projectes 
per definir els processos i els indicadors associats a 
tres aspectes: estratègics, definits per la direcció; 
organitzatius, definits pels comandaments; i 
operacionals, definits pels tècnics. 

S’ha elaborat, també, un protocol d’actuació entre el 
Departament d’Estadística i el Departament de 
Sistemes d’Informació per posar al cor dels sistemes 
d’informació l’elaboració dels indicadors necessaris a 
la gestió. 

Per una altra banda, s’ha treballat en seleccionar 
eines per elaborar sistemàticament i automàticament 
els indicadors, amb la voluntat de substituir alguns 
sistemes actuals, excessivament depenents del titular 
del lloc de treball, pel que fa a la conservació o el 
canvi de la metodologia emprada. 

La nostra informàtica, avui, no produeix informació. 
Només custòdia registres i aplicacions. S’ha de 
transformar en una eina estratègica que gestioni 
sistemes d’informació des de la custòdia de registres, 
produint informació i fent la seva difusió a l’exterior. 
Les accions de millora es poden prendre quan es 
tenen eines de mesurar, quan es pot saber on som, i 
decidir el que cal fer per tal d’arribar on es vol arribar 
per emprendre accions destinades a millorar i 
optimitzar els recursos de l’Administració des del 
punt de vista tecnològic, organitzatiu i de persones. I 
en aquest sentit, està prevista la implantació durant 
l’any 2010, d’un quadre de comandament integral 
que reculli paràmetres i indicadors dels diferents 
àmbits d’actuació de l’Administració general, per tal 
de tenir una base òptima i fiable per una millor presa 
de decisions. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, estem envoltats d’informes que ens vénen de 
gent que està estudiant a Andorra, de dins i de fora 
d’Andorra, que ens avisen, ens diuen, atenció, 
segons les dades la vostra administració està 
sobredimensionada. I ho vam veure l’altre dia en 
l’informe que es va presentar al Cercle d’Economia. 
Ens avisen. 

No estan en possessió de la veritat ni vénen a donar 
lliçons, ni res per l’estil. Avisen! Mireu-vos-ho! 

Nosaltres, després de mig any de Govern, què és el 
que veiem? Quan li demanem la diagnosi, vostè ens 
està dient que pensen agrupar serveis transversals, 
creen una Secretaria de Reforma de l’Administració, 
i ens ha fet una llista de mancances de gestió, un 
exemple del qual acabem de veure en la pregunta 
precedent relativa a la forma de com es liquiden els 
pagaments. I aquí hem vist un cas clar de mancança 
de gestió en aquesta qüestió. 

Hem vist, vostè detecta una informàtica que no està 
al dia, una manca d’eines de mesura, i ens anuncia 
un quadre de comandament integral. Per l’amor de 
Déu! És a dir, un quadre de comandament integral, a 
aquestes alçades, com a gran solució. Si no estem 
dient això, estem dient... escolti’m, vostè encara no 
té la diagnosi feta, aleshores? A aquestes alçades 
encara no tenen el quadre de comandament per 
poder saber on estem! 

Com prenen les decisions vostès? 

Això és alarmant! Nosaltres havíem demanat quina 
és la diagnosi, i ens contesta això. Vostès no tenen 
diagnosi feta. Veiem unes voluntats, voluntats que 
podem compartir, voluntats que podem recolzar, 
unes intencions honestes, bones... Estem d’acord 
amb tot això. 

Però on està la capacitat de gestió aquí? No he vist 
en la seva resposta una capacitat, ni les accions 
necessàries per transformar voluntats en realitats. 

Li torno a preguntar com a conclusió d’aquesta 
rèplica: quines són les principals accions per portar-
nos al redimensionament o reestructuració que 
necessita l’Administració? No li demano una llista de 
problemes, ni una llista d’accions per poder veure 
que és el que s’ha de fer, com són el que ens ha dit, 
de la Secretaria de la Reforma de l’Administració, 
que farà un quadre de comandament integral. Sinó 
que el que li estem dient és: vostè ens pot dir quin és 
el projecte concret, quantificat, de com s’ha de 
reconduir l’Administració perquè pugui tenir 
l’orientació proporcionada i poder complir amb les 
obligacions d’orientació proporcionada a les 
necessitats dels país? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica té la paraula el Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, per constatar que, efectivament, ja 
he perdut tota esperança que el Sr. Nomen consideri 
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que tenim la més mínima capacitat de gestió. Per 
tant, aquesta no era la qüestió. 

Ens avisen que la nostra Administració estaria 
sobredimensionada. Bé, tampoc... He entès si vostè 
també ho considera. 

Però, miri, nosaltres tenim una Administració que és 
bona, que necessita millorar en el sentit d’adequar-
se, que s’ha de reordenar. Abans hem parlat també 
de la gestió de l’acompliment, i en això estem 
treballant. Comptem amb l’aportació dels sindicats 
de la Funció Pública i de tots els bons 
comandaments que hi ha a l’Administració, però 
nosaltres entenem que no tenim una Administració 
sobredimensionada, per molt que ens ho diguin 
brillants experts. Tenim una Administració que 
necessita millorar i que està una mica 
desorganitzada. És veritat. I que nosaltres en cinc 
mesos i mig no hem pogut arribar a organitzar-la del 
tot. Miri, organitzar-la per la via de “l’ordeno i 
mando”, com es podria despendre d’alguns d’aquests 
estudis, jo tinc els meus dubtes que podés funcionar. 

Però en tot cas, nosaltres que funcionem amb uns 
altres valors, no és que no ho farem, és que ni ho 
provarem de fer-ho. 

Nosaltres tenim uns anàlisis que ens porten a pensar 
que el nombre o el ràtio de funcionaris en relació als 
habitants del país no és superior, sinó que és molt 
inferior a altres països del nostre entorn, i que ens 
estem acostant, per no dir que estem en els mateixos 
ràtios que països que destaquen per la seva capacitat 
de servei públic i d’administració eficaç. I per tant, el 
que estem fent és treballar per fer que 
l’Administració sigui realment eficaç i al servei del 
ciutadà. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

De la dúplica, hem d’arribar a la conclusió que 
després d’analitzar la situació i donat que el Govern 
fa una gestió que no és des de “l’ordeno i mando”, i li 
podria citar uns quants decrets que potser són una 
mica contraris a aquesta presentació que ens acaba 
de fer vostè, però no vull entrar en aquest debat 
perquè no és el que ens ocupa ara. 

Però, una pregunta, vostè arriba a la conclusió que 
no cal redimensionar ni reestructurar 
l’Administració, sinó que tan sols cal reorganitzar-la? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, és clar, podem fer un joc de paraules. Si 
reestructurar, al meu entendre, -ja sé que la meva 
capacitat de gestió no es correspon amb els 
estàndards que vostè entén adequats, però per a mi, 
reestructurar i reorganitzar és el mateix. 

Si redimensionar és reduir, la contesta és no. Entenc 
que no hem de reduir l’Administració. Hem de 
millorar el seu treball. Però insisteixo, si volem 
prestar els serveis que els ciutadans ens demanen, si 
volem que Andorra continuï sent un Estat de dret 
democràtic i social, no podem redimensionar en el 
sentit de reduir l’Administració. Hem de fer que 
serveixi millor als ciutadans, i si convé que treballin 
més hores. Però el que no podem fer és 
redimensionar-la en el sentit de reduir-la. 

Aquesta és la nostra opinió i és així de clara la 
resposta a la pregunta que m’ha fet. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Doncs, permeti’m informar-li del significat de les 
paraules. 

Redimensionar vol dir donar una dimensió diferent i 
vol dir, en aquest cas, adaptar-la a les necessitats de 
dimensió que té. Pot ser més grans en uns punts, pot 
ser més petits en altres, pot ser en tot cas, adaptar-lo 
a les necessitats del país. 

La reestructuració són els canvis en l’estructura, és a 
dir en la composició de les persones, els fluxos 
d’informació i de responsabilitats. 

I reoganització, és una qüestió molt més lleugera que 
una reestructuració. 

A la vista d’això li torno a preguntar: vostè creu que 
cal reestructurar o redimensionar l’Administració, o 
tan sols reorganitzar-la? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Per dir que jo entenc que ja he contestat en la 
pregunta anterior. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 7. 

7- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 23 de novembre del 2009, 
relativa a la capacitat del Govern per fer 
front a les transferències comunals. 
Fou registrada amb el número 1067 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009, del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Un cop passada la barrera del mig any de les 
eleccions, quina és la diagnosi del Govern sobre la 
capacitat del Govern de continuar fent les 
transferències als comuns i, en conseqüència, quines 
són les accions o iniciatives legislatives que projecta 
fer el Govern conjuntament amb els comuns per 
assolir un marc de transferències sostenibles 
considerant les possibilitats reals de les finances del 
Govern? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. Pere López. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, la Llei qualificada de transferències als comuns 
és fruit de la disposició transitòria primera de la 
Constitució, i forma part del conjunt de lleis que es 

van aprovar en el període postconstitucional, i també 
hi ha la Llei qualificada de competències i al Llei 
qualificada de transferències. 

El Govern no determina quin és el volum de 
transferències. Aplica les disposicions d’aquestes 
lleis. I com vostè entenc que coneix aquestes 
transferències, vénen determinades de forma fixa 
amb les lleis esmentades en funció dels ingressos de 
l’any anterior. 

Aquesta és una qüestió fonamental que afecta la 
política i l’estructura territorial i les previsions i les 
lleis qualificades que es van aprovar en el període 
postconstitucional. 

El Govern té previst efectuar en els propers mesos de 
gener i febrer, un conjunt de reunions amb els 
comuns, i la qüestió de les competències i del 
finançament seran a l’ordre del dia. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, tots som coneixedors de les 
obligacions constitucionals en aquesta matèria, i de 
l’exquisit respecte que s’ha vingut aplicant a aquesta 
qüestió i que s’aplicarà en aquesta qüestió. 

Celebrem la notícia que es faran unes taules de 
treball amb els comuns per començar a debatre 
conjuntament el problema... no el problema sinó la 
qüestió de les competències i de les transferències. 
Serà al gener-febrer. 

Aleshores, de moment això vol dir que el Govern no 
té la diagnosi clara del que es pot fer en aquesta 
qüestió, sinó que serà fruit d’aquestes reunions. 

En això, sempre hem expressat el nostre recolzament 
a treballar en el que calgui per arribar a trobar les 
solucions adequades a aquesta matèria, que són les 
que necessita Andorra. 

I bé, doncs, quedem a l’espera de veure el fruit 
d’aquestes reunions, i en tot cas, constatar que en 
aquest moment no podem tenir cap projecte concret, 
ja que cal primer veure quina és la situació que es 
planteja, i entenc que el Govern no pot tenir una 
posició en aquesta qüestió, de moment. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 
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Passo la paraula al Sr. López per la dúplica. 

No la pren? 

Doncs, passaríem a l’apartat de les repreguntes. 

Alguna repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 8. 

8- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 23 de novembre del 2009, 
relativa als impostos directes per poder 
signar convenis per evitar la doble 
imposició. 
Fou registrada amb el número 1067 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009, del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Un cop passada la barrera del mig any de les 
eleccions, quina és la diagnosi del Govern sobre la 
bateria d’impostos directes que el Govern considera 
que s’han de posar al llarg d’aquesta legislatura per 
assolir el marc legal necessari per poder signar 
convenis per evitar la doble imposició sense 
incrementar la pressió fiscal i, en conseqüència, quin 
és el calendari que el Govern té previst per entrar 
cadascun dels corresponents projectes de llei al 
Consell General? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern el Sr. ministre de Finances.  
Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Els tres projectes de llei que el Govern creu 
necessaris per poder signar convenis per evitar la 
doble imposició ja estan entrats a tràmit 
parlamentari, i estan publicats al Butlletí del Consell 
en data 1 d’octubre del 2009, i vostè hi ha presentat 
una esmena a la totalitat. Per tant, ha demanat que 
el Govern retiri dos d’aquests projectes. 

Les exposicions de motius i les memòries que 
acompanyen aquests projectes expliquen a 
bastament la importància d’aquests projectes de llei 
als efectes de poder donar més oportunitat als 
empresaris i professionals andorrans, i per poder obrir 
noves vies de diversificació a l’economia andorrana. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Passo la paraula al Sr. Nomen per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

I em quedo molt preocupat amb aquesta resposta. 
Perquè m’ha semblat entendre que el ministre de 
Finances del Govern ens diu que ja s’han entrat totes 
les lleis a tràmit parlamentari per poder signar 
convenis per evitar la doble imposició. 

Si ens llegim la legislació dels països veïns, i de tots 
els països amb els quals ja hem signat en aquests 
moments, -bé, tots menys un-, tots ells estableixen 
que per signar convenis per evitar la doble imposició 
cal una tributació homologable similar, igual, depèn, 
en uns diuen unes qüestions i altres unes altres. El 
que sí que diuen clarament sobre impostos, sobre els 
rendiments de les activitats empresarials, ja siguin 
societats o empreses personals, en diuen l’impost 
sobre la renda dels no-residents, en diuen 
l’intercanvi de dades, o en diuen un altre, que és 
impost sobre les rendes de les persones físiques. 

I bé, la pregunta era, doncs, per saber quan entrarà 
vostè l’impost sobre la renda de les persones físiques i 
com ho pensen fer en aquesta qüestió. Però veig que 
sorprenentment, el ministre de Finances ens diu, 
doncs, que ara no cal un impost sobre la renda de les 
persones físiques per signar convenis per evitar la 
doble imposició. 

Això és una sorpresa que contradiu tota la legislació 
comparada en la matèria. 

No entraré en la qüestió de l’esmena a la totalitat a 
la qual ha fet menció el Sr. ministre, ja que entenc 
que això serà objecte de debat de totalitat en el seu 
moment, i per tant, m’abstindré de fer qualsevol 
comentari en aquesta qüestió. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. Pere López teniu la paraula per la dúplica. 
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Doncs, passarem a l’apartat de repreguntes. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Doncs, permeti’m plantejar-ho com una repregunta. 

Té, el Govern, previst, alguna data concreta, o no té 
previst entrar una llei sobre l’impost de la renda de 
les persones físiques? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Miri, Sr. Nomen, el Govern, ara mateix, no està 
treballant sobre cap projecte d’impost sobre la renda 
de les persones físiques. El Govern ha entrat aquests 
tres projectes de llei que, d’acord amb les converses 
que hem mantingut en motiu de la signatura dels 
acords per intercanvi d’informació en matèria 
tributària, permetrien l’obertura d’aquestes 
negociacions per signar els convenis per la doble 
imposició. I per tant, el Govern ha fet aquesta feina, 
ha entrat aquests projectes, i ara aquests projectes 
estan a tràmit parlamentari. 

El que sí que hem sobta és, i feia referència a les 
seves esmenes a la totalitat, és la seva manca de 
coherència. Vostè s’omple la boca parlant de 
convenis de doble imposició, de creixement 
econòmic, de reactivació, i posa traves a aquests 
projectes que són necessaris i imprescindibles per 
poder signar aquests convenis per evitar la doble 
imposició. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Si el Sr. síndic m’ho autoritzés a explicar el perquè 
hem entrat aquestes esmenes a la totalitat ho faria, 
però com que no és el cas, ni pretenc fer-ho, i per 
tant, li pregaria al ministre que no m’ho pregunti. 

Perquè si no em renya el Sr. síndic amb tota la raó 
del món. Jo no tinc ganes que em renyi. 

Aleshores jo li faré una pregunta que és per això que 
he demanant la paraula. 

Considera vostè aleshores que no cal complir un 
calendari de presentació de l’impost sobre la renda 
de les persones físiques per poder establir convenis 
de doble imposició? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula i us demanaria de no 
parlar d’un tema que ja entrarà a debat properament. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, com ja li he dit abans clarament, les converses 
que hem tingut i els documents de compromís pels 
diferents Estats amb els quals hem firmat els acords 
d’intercanvi d’informació en matèria tributària, ens 
demanen que un cop Andorra hagi aprovat l’impost 
sobre societats, es començaran les converses per 
evitar la doble imposició. I aquest temps va corrent. 

Aquest és l’estat actual de la situació, i per tant, a 
hores d’ara el Govern no està treballant en aquest 
Projecte de llei que vostè ha fet referència . 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra pregunta? 

Doncs, se suspèn la sessió durant 10 minuts. 

(Són les 17.40 h) 

(Se suspèn la sessió) 

(Són les 18.00 h) 

(Es reprèn la sessió) 

El Sr. síndic general: 

Reprenem la sessió  

Passem a la pregunta número 9. 

9- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 23 de novembre del 2009, 
relativa a la capacitat de Govern per fer 
front al pagament de les obres públiques. 
Fou registrada amb el número 1067 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009, del 24 de novembre. 
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Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Un cop passada la barrera del mig any des de les 
eleccions, quina és la diagnosi del Govern sobre la 
capacitat del Govern de fer front al pagament del 
total de les obres públiques contractades per 
l’anterior Govern i que estan pendents de pagament, 
i, en conseqüència, quina és la forma -o formes- de 
pagament que considera el Govern que pot utilitzar 
per fer front a aquestes obligacions, és a dir, quines 
quantitats considera el Govern que es podran pagar 
a partir dels pressupost anyal, quines quantitats en 
total preveu el Govern pagar sota la forma de 
peatges a l’ombra, i quines quantitats preveu el 
Govern pagar amb altres formes de finançament? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern el Sr. Pere López. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El total d’inversió en obra pública que estava 
adjudicat el dia 5 de juny de l’any 2009, adjudicat a 
càrrec del pressupost de l’any 2009, i adjudicat a 
càrrec dels pressupostos futurs, i també les 
adjudicacions que estaven efectuades per inversions 
amb pagament aplaçat, és o era, -bé, estem parlant 
del 5 de juny-, de 218.784.117 euros. D’aquest total, 
el Govern preveu mantenir les previsions que havia 
fet l’anterior Govern en relació a dues de les 
inversions, que és el túnel dels Dos Valires i la 
desviació de Sant Julià. I, per tant, d’aquest import 
s’ha de deduir els 81.195.246 euros que estaven 
adjudicats per aquestes dues infraestructures. Per 
tant, la resta, és a dir, 136.868.872 euros es preveu 
que es financin a través dels pressupostos dels anys 
successius, pressupost 2009 i anys successius. 

Quant a aquestes dues infraestructures, doncs, la 
part que a 5 de juny estava adjudicada del túnels dels 
Dos Valires, per un import total de 44.317.514 
euros, doncs, el Govern preveu un finançament 
aplaçat amb quotes anuals. I la part que s’havia 
adjudicat corresponent a la desviació de Sant Julià, 
per tant, 37.597.732 euros, el Govern preveu un 
finançament a través d’un sistema de concessió o un 
sistema conegut com el de peatge a l’ombra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Per la rèplica, teniu la paraula Sr. Eusebi Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Agraeixo el Govern que ens confirmi i que ens 
aclareixi la forma de pagament, que Sant Julià es farà 
per peatges a l’ombra i Dos Valires anirà per 
pagaments anyals. I que ens trobarem amb unes 
factures de 136 milions, amb càrrec als pressupostos, 
quan tots sabem que la capacitat màxima del 
Govern, a no sé que canviï el model econòmic del 
país, és de pocs més de 50 milions, i això generant un 
dèficit pressupostari d’uns 70 milions. Per tant, 
seguim amb el problema a sobre de la taula. 

Aquesta pregunta és, diguéssim, la darrera d’un 
seguit de preguntes que hem plantejat de diagnosi un 
cop passada la barrera del mig any de les eleccions. I 
amb tota la informació rebuda fins ara, en aquest 
moment, puc fer alguna rèplica en la qual diem: 
doncs, veiem que el Govern no ens pot posar a sobre 
de la taula un llistat de solucions, un projecte de 
solucions, sinó que s’han de mirar una sèrie de coses 
en relació als comuns, hem de mirar una sèrie de 
coses quant a la reorganització de l’Administració, 
els pagaments són els que són i no surten els 
números de com es pagarà això. 

I per altre costat, doncs, també veiem que els 
convenis per signar la doble imposició, que és un dels 
elements que ens ha de permetre reactivar 
l’economia a llarg termini, el Ministeri de Finances 
no entra en el complicat problema de l’impost sobre 
la renda de les persones físiques. 

Nosaltres davant d’això diem, miri, ens sap molt greu 
constatar aquesta manca de projecte clar, amb 
solucions clares per Andorra, avui. Entenc que hi ha 
molt bona voluntat, entenc que hi ha moltes ganes 
de fer la feina, però avui fem aquest seguit de 
preguntes, i les respostes que rebem no ens 
permeten, doncs, tenir un projecte clar, que és el que 
des d’Andorra necessitem per prendre una sèrie de 
decisions, que tots sabem al que m’estic referint. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, Sr. Pere López teniu la paraula. 
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El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Si em permet, Sr. Nomen, li contestaré sobre la 
pregunta que m’havia fet en relació al finançament 
de les obres, que és el que li he contestat. 

Li he donat les xifres exactes, vostè havia demanat 
una diagnosi. Però de les xifres que vostè ha donat, 
m’ha semblat entendre i només perquè quedi clar 
que parlava de 136 milions d’euros a càrrec dels 
pressupostos entre el 2009 i el 2013, de tota una 
sèrie d’inversions compromeses amb pressupostos 
futurs. Que no generi confusió aquesta dada. Per 
tant, l’anàlisi d’aquestes adjudicacions, d’aquestes 
inversions en obra pública està fet, i li he contestat 
clarament quines eren les previsions de finançament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Alguna repregunta? 

Si no hi ha cap repregunta passem a la pregunta 
següent, pregunta número 10. 

10- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Ladislau 
Baró Solà, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 24 de novembre del 2009, relativa 
al nomenament d'un director del Cos de 
Duana. 
Fou registrada amb el número 1070 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ladislau Baró Solà. Teniu 
la paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, moltes gràcies, Sr. síndic. 

A veure, d’entrada es vol esmentar que per decret 
del M. I. Govern publicat el 22 de juliol del 2009 es 
va procedir al nomenament de dos directors adjunts 
del Departament de Duana. 

A la vegada, constatem també que en la data de 
redacció de la present pregunta -a menys que hagi 
hagut algun canvi durant aquest matí o ahir al 
vespre- no s’ha efectuat encara el nomenament per 
al càrrec de director del Cos de Duana. En aquest 
sentit es pregunta: té el govern la intenció de 
nomenar un director del Cos de Duana? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró. 

Sr. Pere López teniu la paraula pel Govern. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Doncs, ara per ara no és una prioritat pel Govern 
nomenar un director a la Duana. 

El Govern en la sessió del 14 de juliol va cessar la 
directora que hi havia fins el moment i va nomenar 
dos directors adjunts, i posteriorment, -amb data 
posterior a la sessió del Govern del 5 d’agost del 
2009- el Govern va aprovar un nou organigrama del 
Cos de Duana. 

L’orientació que s’ha seguit per la confecció d’aquest 
nou organigrama va ser intentar aplanar al màxim 
l’estructura traspassant el poder de decisió a les 
persones que estan en contacte amb els operadors, 
de manera a reduir la burocràcia i per guanyar 
agilitat i reactivitat. En aquest sentit es va apostar 
per un equip directiu reduït que passava de l’anterior 
que eren set persones (amb un director, director 
adjunt, quatre sotsdirectors i un cap d’àrea) a un 
equip directiu format per tres persones (amb dos 
directors adjunts i una sotsdirectora). 

Per fer front als canvis i als reptes que té la Duana al 
davant hem dipositat la confiança en dos directors 
adjunts de perfil tècnic que coneixen molt bé la 
Duana, que coneixen àmbits diferents i que, per 
tant, són perfectament complementaris i que 
cobreixen la totalitat de l’operativa duanera. 

L’experiència d’aquests quatre mesos, que finalment 
entenc que és el més important, és força positiva i 
estem rebent retorns importants i de bona valoració 
de la feina feta tant dels operadors econòmics com 
del propi col·lectiu de duaners. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Ladislau Baró teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, no li discutiré, doncs, des del punt de vista...  
-almenys de moment- des del punt de vista de 
l’eficàcia, doncs, perquè bé que els que puguin haver 
aportat i simplifiquin una mica -com diu vostè- 
aplanen l’estructura organitzativa del Cos de Duana. 
El que sí que li discutiré una mica és la decisió des 
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del punt de vista d’alguns preceptes legals i de 
l’ordenament jurídic general. 

A veure, la Llei 5/04 del Codi de Duana estableix en 
l’apartat segon del seu article primer, que: “El 
director és el responsable general del Cos de Duana”, i 
llavors estableix una mica com serà proveït, doncs, 
aquest càrrec i a la vegada estableix també al mateix 
article, doncs, la definició i la funció del director 
adjunt: “Com a primer i més immediat col·laborador del 
director”. A la vegada el mateix precepte estableix 
que el Cos de Duana és un cos jerarquitzat. Bé, això 
per un costat. 

Per un altre costat la Constitució del Principat 
d’Andorra garanteix en el seu article 3.2 el principi 
de legalitat. Això és el sotmetiment necessari dels 
poders públics -del Govern i en general de tots els 
poders públics- a les normes jurídiques. Per tant, 
aquest precepte de la Constitució estableix de forma 
molt clara el principi de legalitat i, a la vegada, a 
l’article 72.3 de la Constitució també ens diu que 
l’Administració pública ha d’actuar amb plena 
submissió a la Constitució, a les lleis i als principis 
generals de l’ordenament jurídic. 

Entenem... entenem que el Govern al nomenar dos 
directors adjunts i al no nomenar un director general 
està incomplint de forma clara el principi de legalitat 
que comporta, com he dit, la subjecció dels poders 
públics a la Llei sense cap mena d’excepció. I, la 
veritat, és que no hem sabut trobar en el nostre 
ordenament jurídic cap norma que empari un 
nomenament de dos directors adjunts: ni en el Codi 
de Duana, ni en la Llei de la funció pública, ni en la 
Llei del Govern. 

Per tant, doncs bé, en el decret de nomenament 
entre altres directors d’aquests dos directors adjunts 
que fa el Govern, es compleix el requisit formal del 
nomenament, s’afirma decretar vista la Constitució, 
nosaltres afirmem vista potser sí, però no sabem si 
assumint la Constitució. 

Com hem dit, el principi de legalitat doncs queda, 
segons nosaltres, visiblement o notablement afectat. 
També surt malparat el principi de jerarquia. 
L’article 1.3 del Codi de Duana diu: “El Cos de 
Duana és un Cos jerarquitzat i, del qual, els funcionaris 
de Duana han de complir les ordres i les instruccions dels 
superiors.”. Malament aquest principi de jerarquia es 
podrà seguir si amb la política de nomenaments 
s’incompleix la jerarquia que la pròpia Llei estableix. 

I, és més, la pròpia Constitució a l’article 72.3 també 
afirma i consagra que l’Administració pública ha 
d’actuar d’acord amb el referit principi de jerarquia. 
A més, la Llei també reserva determinades 
actuacions: demanar la reunió del Comitè de 
revisions mèdiques, autoritzar la portada d’arma, etc. 

-no m’estendré-, determinades actuacions les reserva 
exclusivament al director. 

Llavors, és clar, això ens planteja, doncs, un seguit 
de dubtes. Vostè ens ha dit que ho han fet des del 
punt de vista de millorar l’eficàcia... voldríem pensar 
que és així i no voldríem pensar que es tracta de 
lograr un sistema d’equilibris interns, doncs, per 
apaibagar determinades disfuncions que hi puguin 
haver dins del col·lectiu, però en tot cas no ens 
sembla la bona solució el no complir amb el principi 
de legalitat que estableix la Constitució. 

Acabant, Sr. síndic, i com a corol·lari, diria que 
salvant les distàncies això seria el mateix que si una 
majoria no s’acabés de posar d’acord... -i no volem 
pensar que sigui aquest plantejament ni pel que fa a 
la majoria, ni pel que fa a la Duana-, no s’acaba de 
posar d’acord amb nomenar un cap de Govern i diu: 
“Va! Bé, hi posarem dos vicepresidents de Govern...”. 
Voldríem pensar que no s’ha lograt una component 
d’aquest estil a darrera d’aquesta decisió però, en tot 
cas, remarquem que el principi de legalitat i també el 
de jerarquia queden incomplerts amb aquesta 
decisió. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, com el Sr. Baró recordava, a la Llei 
5/2004 del Codi de Duana diu tant pel director 
adjunt com pel director que són càrrecs que poden 
ser proveïts de lliure designació, i quant al 
Reglament del Cos de Duana queda clarament 
especificat que en cas d’absència del director, doncs, 
totes les funcions pròpies del director queden 
assumides pel director adjunt. Per tant, nosaltres no 
entenem així la qüestió de legalitat que vostè 
plantejava. La qüestió ja evidentment hi és, hi ha 
dos directors adjunts que són els màxims 
responsables de la direcció d’aquest cos important i, 
per tant, entenem que el principi de jerarquia es 
respecta perfectament amb aquest organigrama que 
hem elaborat amb aquesta voluntat, com li deia, de 
crear un cos directiu més reduït i, de ser, treballar 
amb una major agilitat i amb una estructura més 
plana. 

En tot cas el que tampoc no li he dit és que no ho 
anem a fer en un futur, és a dir, a hores d’ara no és 
una prioritat. La Duana té a davant una sèrie de 
reptes per simplificar les tramitacions duaneres 
importants; la Duana ha de tenir un paper molt 
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important dins del futur del marc fiscal, i estem 
treballant en moltes qüestions que han de fer més 
fàcils, més àgils i més simples els tràmits als nostres 
empresaris i, per tant, és un organigrama pensat per 
aquesta etapa de la Duana que posteriorment igual 
sofreix alguna modificació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sr. Ladislau Baró teniu la paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí... Vista la resposta que ha plantejat el ministre, hi 
han unes certes esperances de què les coses es 
puguin modificar en un futur, la meva repregunta 
consisteix en demanar-li si no pensa que és molt 
millor respectar el principi de legalitat a l’hora de 
què puguem no només tenir una Duana, que estic 
d’acord amb vostè en què un Cos de Duana és molt 
important de cara al funcionament de la nostra 
Administració pública i de la nostra economia i més 
amb una necessària reforma fiscal que és amb 
visatge, no creu que és molt important no només 
tenir una Duana eficaç sinó que també respongui als 
principis de legalitat i de jerarquia que s’estableix en 
el nostre ordenament jurídic? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, Sr. Baró, evidentment que sí. 

Nosaltres entenem que aquest organigrama que hem 
provat compleix el principi de legalitat i el principi 
de jerarquia i ens ha semblat que era la millor 
estructura vistos els recursos de què podíem disposar 
per afrontar de manera eficaç aquests reptes i per 
donar un funcionament més àgil a la Duana en un 
futur. 

Hi ha sobretot una voluntat d’avançar en totes les 
qüestions de simplificació i d’informatització de les 
tramitacions, que és una demanda del sector 
empresarial de manera destacada, i nosaltres hem 
treballat en un organigrama que, respectant els 
principis de legalitat i de jerarquia, ens semblava que 
era el més convenient perquè el bon funcionament 
de la Duana estigués garantit tant pel servei als 

ciutadans i a la classe empresarial particularment, 
com per assolir millores dins del que és l’organització 
interna de la Duana. 

Aquesta és la nostra aposta i la nostra prioritat a 
hores d’ara respectant els principis de legalitat i de 
jerarquia. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Ladislau Baró. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, després de la contundent afirmació que acaba 
d’efectuar en el sentit de què respecten aquests dos 
principis, o creu que aquesta afirmació no acaba 
d’adequar-se ni a l’esperit ni a la lletra del que diu la 
Llei del Codi de Duana, quan insisteix en afirmar 
que el director -en singular- és el responsable general 
del Cos de Duana, i quan diu també que hi pot haver 
un director adjunt, un únic director adjunt com a 
immediat col·laborador del director, vostè creu que 
aquests dos preceptes en el seu esperit i en el seu 
redactat positiu, en el seu redactat concret, s’avenen 
al referit principi de legalitat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Com li comentava anteriorment tant en la Llei com 
en el Reglament queda ben entès que el director és 
el responsable però que aquestes funcions poden ser 
assumides per directors adjunts -per la direcció 
adjunta- i, per tant, entenem que es compleix tant la 
legalitat com el principi de jerarquia que és essencial 
en un cos com és el duaner. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sí, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sr. ministre, simplement com a aclariment sortit de 
l’àmbit jurídic, que s’entendria per un director 
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adjunt... adjunt a qui?... No tenim director i 
nomenem directors adjunts... adjunts a qui? 

El Sr. Ladislau Baró: 

Mutuament adjunts... 

(Se sent riure) 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí miri, com deia anteriorment queda ben clar en 
tota la legislació que regula el Cos de Duana que les 
funcions de la direcció són assumides per la direcció 
adjunta quan no hi ha direcció. En aquest cas queda 
clar que la direcció adjunta està assumint les 
funcions de director del Cos de Duana. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 11. 

11- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. Olga 
Adellach Coma, consellera general del 
Grup Parlamentari Reformista, per 
escrit de data 24 de novembre del 2009, 
relativa a fomentar el desenvolupament 
d'una Indicació Geogràfica Protegida 
(IGP) per la carn de qualitat de la línia 
bovina de Ramaders d'Andorra, SA. 
Fou registrada amb el número 1071 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Olga Adellach Coma. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Una Indicació Geogràfica Protegida (IGP) és una 
figura de protecció atorgada per la Comunitat 
Europea per tal de distingir els productes que 
destaquen per la seva qualitat i pel control en el 
procés de producció i elaboració. 

Donat que la Vedella dels Pirineus Catalans es vol 
convertir en la primera IGP transfronterera, i tenint 
en compte que la societat Ramaders d'Andorra, SA va 
entrar en funcionament ja fa més de deu anys, i des de 

llavors els ramaders i el Govern han treballat en 
l'obtenció d'un producte de qualitat, creant el segell 
de qualitat “Carn de Qualitat Controlada d'Andorra” 
i també estan treballant en l'obtenció d'una raça 
bovina específica, com és la “Raça Bruna d'Andorra”, 
és per tot això que es pregunta a Govern si: pensa 
fomentar el desenvolupament d'una Indicació 
Geogràfica Protegida (IGP) per la carn de qualitat de 
la línia bovina de Ramaders d'Andorra, SA? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. Alay. Teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament Sra. Adellach el Govern pensa, 
reprenent la formulació a la seva pregunta, fomentar 
el desenvolupament d’una Indicació Geogràfica 
Protegida per a la carn de qualitat controlada 
d’Andorra. 

En el programa electoral del 2009 -el programa 
electoral del nostre partit- parlaven de la necessitat 
d’una política raonable d’ajuts a l’agricultura no 
únicament econòmics sinó també de protecció i de 
promoció dels productes nacionals. 

En un segon paràgraf, i afegíem explícitament, que la 
producció i l’explotació agrícola i ramadera s’havia 
de desenvolupar cap a la qualitat mitjançant una 
certificació dels seus productes. Una figura com la 
IGP (la Indicació Geogràfica Protegida) respon 
perfectament a aquests plantejaments. 

D’aquí la resposta afirmativa a la seva pregunta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Sra. Olga Adellach teniu la paraula per la rèplica. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre, he escoltat amb atenció la seva resposta 
i celebro que sigui positiva, i en aquest torn de 
rèplica, li donaré la nostra posició pel que fa a 
aquesta qüestió. 

Penso que la carn de qualitat de la línia bovina de 
Ramaders d'Andorra compleix els requisits 
necessaris, com ha dit vostè també, per ser una IGP, 
ja que amb aquesta figura de protecció, es 
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distingeixen els productes que destaquen per la seva 
qualitat i pel control en el procés de producció i 
elaboració, i aquests requisits els compleix la carn de 
qualitat d'Andorra. 

A més, una IGP és la màxima garantia de qualitat i 
es fonamenta en dos principis bàsics: el primer és el 
compliment d'un únic reglament de producció i 
elaboració, i el segon, els controls a què se sotmeten 
tots els operadors autoritzats; principis que compleix 
la carn de qualitat de la línia bovina de Ramaders 
d'Andorra, SA. 

Com he dit a l'inici de la pregunta, la Vedella del 
Pirineus Catalans es vol convertir en la primera IGP 
transfronterera. De fet la Vedella dels Pirineus 
Catalans és un producte amb IGP que engloba carn 
de boví de vàries races. 

Actualment, la Generalitat de Catalunya ha iniciat 
els tràmits corresponents, per a què aquesta IGP 
sigui una indicació transfronterera i que es faci 
extensiva a tots els pirineus catalans, tant del sud 
com del nord. 

Aquesta petició està avalada per representants dels 
ministeris d’agricultura espanyol i francès, del DAR 
(que és el Departament Català d'Agricultura, 
Alimentació i Acció Rural) i per les associacions de 
productors de vedella de Catalunya i de França. 

Si la demanda a la Comissió Europea prospera, 
aquesta serà la primera IGP transfronterera i l'actual 
IGP englobarà quatre denominacions. 

Per això, m'he permès fer aquesta pregunta, en el 
sentit de què penso que el Govern d'Andorra ha 
d'analitzar, com vostè ha dit, la possibilitat que la 
carn de qualitat de la línia bovina de Ramaders 
d'Andorra, SA esdevingui una IGP i, per què no? 
analitzar si aquest projecte pot ser encara més 
ambiciós i pugui formar part d'aquesta IGP 
transfronterera. 

Això, li donaria més prestigi a la carn de qualitat 
d'Andorra i el reconeixement fora de les nostres 
fronteres. Perquè, tots els esforços són pocs, per 
agrair la tasca que fan els agricultors i ramaders 
d'Andorra. Ja que cal tenir en compte que la manera 
de fer dels ramaders d'Andorra, ha fet possible una 
producció ramadera, que no només ha tingut i té un 
paper clau en la conservació del paisatge i la 
preservació del medi ambient del nostre país, sinó 
que ha fet possible l'obtenció d'un producte de 
qualitat que dóna seguretat i garantia als 
consumidors. 

Per tot això, pensem que la carn de qualitat de la 
línia bovina de Ramaders d'Andorra, mereix l'esforç 
del Govern per tal que pugui esdevenir una Indicació 
Geogràfica Protegida, i més tenint en compte, que el 

sistema de producció de la carn de qualitat 
d'Andorra, és el d'una producció sostenible i és una 
forma de mantenir el patrimoni natural d'Andorra i 
dels Pirineus. 

Gràcies Sr. Síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Adellach. 

Passo la paraula al Sr. Vicenç Alay per la dúplica. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Seré molt breu. 

Ja li he dit en la contesta que la disposició de Govern 
era favorable a avançar en aquest treball que ja es va 
començar a fer fa uns quants anys i que subscric 
absolutament totes les seves afirmacions en el marc 
general de l’interès que pot tenir aquesta iniciativa 
per a Andorra. 

Res més. Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, el que li voldria demanar, doncs, al Sr. ministre 
és: quin calendari té previst el Govern i com pensa 
treballar, doncs, aquest aspecte amb el sector 
ramader? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Vicenç Alay teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, a la meva dúplica he sigut molt escarit. Podria 
haver-me estès sobre un històric que vostè coneix i 
que jo tinc aquí davant. 

Vostè ha parlat de la Vedella dels Pirineus com una 
iniciativa d’una associació catalana que després, bé, 
va tenir un recurs per la part francesa i... això estem 
parlant del 2003, vostè ho sap perfectament. Des del 
2003 a ara l’històric és bastant complex. Hi ha hagut 
el recurs que li comento, intents d’acords, desacords, 
etc. L’any 2005 vostè mateixa sent ministra 
d’Agricultura, pel que em consta, va tenir un 
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contacte, una conversa formal, amb el Sr. Antoni 
Siurana, ministre de la Generalitat, per poder 
avançar en el sentit d’incorporar a Andorra -que és 
una cosa que està prevista pel Reglament de la 
Comunitat Europea- de què Andorra s’hi pugui 
adherir a aquesta denominació transfronterera fins i 
tot sent país tercer. El que passa és que del 2005 fins 
ara hi ha hagut un buit important i la part francesa i 
la part espanyola -que a més vull recordar que van 
demanar-nos que ens quedéssim al marge esperant 
resoldre en una primera instància aquesta 
denominació transfronterera hispano-francesa-, 
doncs, que ens quedéssim al marge i encara no ho 
han resolt. 

Nosaltres el calendari que tenim és un calendari que 
ja està en marxa i, en primera instància  
-independentment de què ens puguem acollir a 
aquesta denominació transfronterera o que en 
puguem demanar una pròpia d’Andorra- de certificar 
tot això que vostè ha dit, tot aquest procés que hi ha 
hagut de consolidació de la carn d’Andorra. 

Esperem poder-ho fer durant aquest any 2010 en 
funció de què existeixi una denominació 
transfronterera, o no, avançar en el sentit 
d’incorporar-nos a la denominació genèrica dels tres 
països o propiciar, demanar formalment una, i 
creiem que tenim arguments per fer-ho, una 
denominació protegida pel nostre territori. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Sí, Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo li preguntaria al Sr. Vicenç Alay si ja han fet les 
consultes pertinents amb l’Organització Mundial de 
la Propietat Intel·lectual ja que una indicació 
geogràfica està protegida sota els termes del Conveni 
de París per la protecció de la propietat industrial i, 
em sobta que dos països poguessin arribar a excloure 
a un altre territori que forma part d’una àrea 
geogràfica que rebria una indicació geogràfica el fet 
de què quedés exclosa de l’ús d’aquesta indicació. 
Seria totalment contrari als principis de no exclusió 
que regeixen l’Organització Mundial de la Propietat 
Intel·lectual. 

I per tant, li pregunto si ha fet els estudis 
corresponents en propietat intel·lectual en aquesta 
qüestió. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. Vicenç Alay teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Nomen, en el nostre calendari evidentment hi 
haurà un seguit d’accions que s’hauran de produir i 
una sèrie de compromisos que s’hauran de respectar. 

En aquesta primera fase... -bé, primer li contesto, 
succintament que no, que no s’ha fet aquest contacte-, 
perquè en una primera fase entenem que el que cal és 
certificar, o sigui, tenir clar.. -perquè és un procediment 
reglat-, tenir clar quina és la nostra situació i si en 
mesura d’aquesta situació, podem fer-ho. 

Evidentment respectarem tota la legislació, -això que 
s’ha dit al principi, del principi de legalitat- i no ha 
d’haver-hi cap problema, entenc jo, per poder tirar 
endavant aquest camí. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Olga Adellach teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

No volia tornar a intervenir però, Sr. ministre, li 
voldria demanar si li serveix al Govern com a un dels 
punts de partida per establir la negociació, doncs, 
amb la Comunitat Europea per poder obtenir una 
IGP transfronterera per la carn de qualitat de la línia 
bovina de Ramaders d’Andorra, l’Acord de 
cooperació entre el Principat d’Andorra i la 
Comunitat Europea que va ser ratificat per aquesta 
Cambra parlamentària el 21 de febrer de l’any 2005. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Vicenç Alay teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. síndic. 

Precisament en l’informe, les notes de què disposo 
per poder contestar aquesta pregunta, hi ha una 
referència explícita... Evidentment, el reglament que 
li cito -els dos reglaments, el de l’any 1992 i el que 
l’ha modificat que és del 2006- i després una 
referència, evidentment, aquest Projecte d’acord de 
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cooperació entre la Comunitat Europea i el Principat 
d’Andorra era del 2004. Hi ha una referència més, el 
que comentava el Sr. Nomen, el Conveni de París 
per la Protecció de la Propietat Industrial, 
l’instrument d’adhesió que vam dipositar el 2 de 
març del 2004. 

Sí, pensem que sí. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la número 12. 

12- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 
Serra Serra, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 24 de novembre del 2009, relativa a 
la Unitat d'Intervenció Financera 
d'Andorra (UIF). 
Fou registrada amb el número 1072 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Serra Serra. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Pregunta que es formula al Govern en relació a la 
Unitat d’Intervenció Financera d’Andorra (UIF). 

El passat 15 d’octubre el M. I. Sr. Jaume Bartumeu, 
responent a la pregunta que jo mateix vaig formular-
li sobre la falta de capacitat operativa de la UIF va 
manifestar que el màxim responsable va ser cessat a 
primers de juliol i que -cito-: “Actualment el Govern 
està procedint a una sèrie d’entrevistes per a trobar la 
persona de nacionalitat andorrana, i insisteixo, de 
nacionalitat andorrana i amb la competència escaient per 
a substituir-lo”. 

D'acord amb aquestes manifestacions es pregunta al 
Govern: quins són els motius que fan que la Unitat 
d’Intervenció Financera d’Andorra no disposi, 
passats cinc mesos, d’un màxim responsable? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Jaume Bartumeu teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

La Unitat d’Intel·ligència Financera disposa d’un 
màxim responsable, Sr. Serra, que va ser nomenat en 
el Consell de ministres d’ahir a proposta del ministre 
titular de Finances i d’acord amb el ministre 
d’Interior. 

La persona nomenada reuneix la condició necessària 
-i repeteixo com deia vostè en al pregunta-, 
“necessària” de ser de nacionalitat andorrana i les 
qualitats adequades al càrrec en tenir llarga 
experiència reconeguda en qüestions de l’àmbit de 
lluita contra el blanqueig i ser plenament 
independent. 

Si s’ha estat un període raonable sense nomenar al 
màxim responsable ha estat precisament, tal i com li 
vaig respondre el dia 15 d’octubre, perquè el Govern 
volia trobar una persona independent i de 
reconeguda solvència tècnica i professional. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Jaume Serra teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sr. cap de Govern per la seva explicació i la 
seva resposta precisa, evidentment, que en certa 
manera deixa sense substància la meva pregunta 
perquè és evident que si em diu que ja han nomenat 
al màxim responsable, doncs, la pregunta en si es 
queda sense sentit. 

Permeti’m, per això, que faci dos o tres precisions en 
aquest tema en base una miqueta al que ha succeït 
pel fet que hagi fet aquesta pregunta i per altres 
coses que han succeït, per altres preguntes que s’han 
fet en aquesta Cambra i l’acció del Govern 
conseqüent, no? 

Personalment, o el Grup Parlamentari Reformista en 
aquest cas, conscients del que pot representar 
prendre segons quines decisions, hem fet aquesta 
pregunta passat una altra sessió de preguntes, és a 
dir, no hem sigut d’una insistència impertinent en 
aquest tema perquè podem arribar a comprendre les 
dificultats a les que es pot abocar la durísima tasca 
de Govern i més en aquests casos; això ho tenim 
clar. 

Dit això, sí que voldria -abans de concloure-, 
constatar una cosa que sí que em preocupa una mica 
que és aquesta mena de... no sé, ho batejaria d’una 
forma potser excessiva, llei empírica de causa-efecte. 
Llei empírica de causa-efecte entre les preguntes que 
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es fan i l’acció de Govern. No vull pensar que 
aquesta, ja dic, llei empírica esdevingui una llei 
natural, perquè si esdevé una llei natural llavors sí 
que tindrem un gran problema. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Miri, Sr. Serra, en primer lloc jo preparant aquesta 
curta resposta aquest matí, doncs, m’he rellegit la 
pregunta que vostè va formular -és a dir, m’he 
rellegit el Diari de sessions i el que vam dir- i segur 
que vostè no pensa això de la relació causa-efecte en 
aquesta qüestió i, a més a més, quan jo li contesto el 
15 d’octubre que hi ha unes entrevistes, doncs, hi 
eren, no? El que passa és que, miri, jo no... Jo ara, per 
respecte a vostè que formulava la pregunta al 
Consell General, ahir a la roda de premsa no vam dir 
i no vam fer públic el nom, ara sí que ho haig de fer, 
insisteixo, i no ho vaig fer per respecte a vostè que 
era el que posava la pregunta al Consell General, no? 
Però, també per respecte a la persona que és el  
Sr. Carles Fiñana Pifarré, doncs, vostè entendrà que 
no és sotmesa a possibilitat de dubte el fet que entri 
en un circuit de participar en acceptar ser nomenat a 
partir del moment on hi ha una interpel·lació 
parlamentària. 

Doncs, la persona que ens ha fet l’honor d’acceptar 
aquest càrrec, doncs, està desenvolupant un altre 
càrrec públic i ens havia demanat o m’havia demanat 
perquè això era personalment jo el que portava les 
converses de poder tenir un termini raonable per 
poder enllestir altres responsabilitats que està exercint 
en aquest moment, i per això potser hem trigat més 
del que vostè i jo hauríem volgut. 

Però, acabo dient el mateix que ja vaig dir el dia 15 
d’octubre: en cap moment entenem des del Govern 
que la tasca de la UIF hagi quedat menystinguda 
durant aquests cinc mesos que ha trigat aquest 
nomenament. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

No n’hi han? 

Passem, doncs, a la pregunta número 13. 

13- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Ladislau 
Baró Solà, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 24 de novembre del 2009, relativa a 
la signatura del Conveni d'intercanvi 
d'informació en matèria tributària amb 
el Regne d'Espanya. 
Fou registrada amb el número 1073 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ladislau Baró. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sembla que en un comunicat oficial, emès en el 
marc de la tercera edició de la Cimera sobre el futur 
d’Europa, es va anunciar la propera signatura del 
Conveni d’intercanvi d’informació en matèria 
tributària entre el Regne d’Espanya... -es va anunciar 
això entre altres coses-, entre el Regne d’Espanya i el 
Principat d’Andorra així com una eventual entrada 
en vigor del mateix a partir del primer dia de gener 
de l’any vinent -diem el que sembla ser que es va 
anunciar. Després, empíricament com diria el  
Sr. Jaume Serra, hem pogut constatar que no era ben 
bé això, però això és el que es va anunciar. 

També vam poder llegir a la vegada en determinats 
mitjans de comunicació del dia 21 de novembre que 
aquesta sorprenent informació, doncs, era 
desmentida per part de Govern. Tot plegat en una 
situació una mica d’una certa confusió, al nostre 
entendre. 

En aquest sentit la pregunta és la següent: pensa el 
Govern que la gestió de la informació, efectuada en el 
marc de la celebració del Summit de l’any 2009 i 
relativa a la futura signatura del Conveni d’intercanvi 
d’informació en matèria tributària amb el Regne 
d’Espanya, s’ha fet de forma prudent? 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró. 

Passo la paraula al Sr. Pere López, pel Govern. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, assumint per endavant la responsabilitat que 
ens pertoca sobre aquesta qüestió, sí que vull fer una 
relació dels fets que van succeir. 
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La societat ADI, que és l’organitzadora d’aquest 
esdeveniment del Summit, va contractar una 
empresa de comunicació -que abans esmentava el  
Sr. Nomen- de Barcelona que és la que va emetre 
aquest comunicat equivocat sobre l’entrada en vigor. 

A nivell d’informàtica els responsables de continguts, 
doncs, és un proveïdor nordamericà, un professional 
que viu i treballa als Estats Units, i que estava 
contractat des de l’any 2007. Posteriorment, el 
Govern no va conèixer el contingut d’aquest 
comunicat fins que vam llegir-ho en premsa i a 
l’endemà. Vam demanar immediatament que hi 
hagués una rectificació de forma que nosaltres 
entenem inacceptable ja sigui pels problemes interns 
d’aquesta empresa de comunicació, pel decalatge 
horari amb els Estats Units -que em sembla que va 
tenir la seva importància-, aquesta informació no va 
ser modificada fins que va intervenir el Departament 
de Comunicació del Govern. 

Hi ha, evidentment, una sèrie de responsabilitats a 
depurar amb aquesta qüestió i canvis, entre altres 
canvis aquest esquema complex de contractacions i 
subcontractacions d’empreses foranes i els desajustos 
que són una prova clara de la manera que hi havia 
de fer a ADI -i dic bé: “que hi havia de fer”. 

L’empresa de comunicació ens ha enviat un informe 
en el que accepta el seu error i la falta greu que va 
cometre la seva redactora i ens informa que ha pres 
unes mesures internes de caràcter irrevocable. ADI 
ha rescindit el contracte amb aquesta empresa de 
comunicació, i en el proper Consell d’administració 
d’ADI també s’analitzaran les responsabilitats que 
hagi hagut a nivell intern. 

L’actuació que va fer el Govern, un cop va intervenir 
el seu Departament de Comunicació, va ser en la 
línia clara d’esmenar i corregir tota la informació que 
no fos correcta, informació per altra banda molt 
coneguda als mercats financers i al món financer-, 
però en la línia de clarificar els fets que la informació 
que estigués publicada fos la correcta i, per tant, amb 
la voluntat que tota la informació que estigués 
publicada i es posa a la pàgina web o el que havien 
publicat els mitjans, doncs, fos la correcta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Ladislau Baró teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

A veure, per un costat hi ha una part de tota aquesta 
situació que es va donar quant a la política de 
comunicació del Summit que té un aspecte menys 
rellevant o més anecdòtic que és el de, doncs bé, el 
fet que finalment acabés sortint aquesta informació 
la qual, doncs, va estar desmentida posteriorment, 
una informació que en tot cas sí que entenem 
nosaltres que té una especial importància política i 
una especial importància, doncs, estratègica perquè 
donada l’àmplia difusió que té la política de 
comunicació del Summit arriba a molts països del 
món i arriba, doncs, a diferents inversors, actors 
econòmics i, per tant, té una importància rellevant. 

És molt fàcil atribuir les culpes, en aquest cas, a un 
tercer, la responsabilitat de què hagi sortit la 
informació errònia. 

Però bé, ja dic, això seria una mica la part anecdòtica 
de tot plegat si no fos perquè aquesta informació que 
es va difondre erròniament de forma tan massiva pot 
tenir conseqüències rellevants, perquè després pot 
ser que les rectificacions que, a més, han estat 
tímides i una mica estranyes no tinguin la mateixa 
difusió amb la qual cosa es pot causar un cert mal. 

Però això és la part, com deia, anecdòtica tot i que 
rellevant, però hi ha una part essencial que és la que 
em sembla intuir una mica... i n’ha parlat una mica 
abans el Sr. Nomen quan amb el seu afany una mica 
expansiu, allò... m’ha trepitjat una mica el sembrat i 
s’ha posat una mica amb la temàtica de la pregunta 
que nosaltres anàvem a formular. 

A veure, per un costat Govern aprofita qualsevol 
ocasió amb ressò mediàtic per anar anunciant dades 
o informacions sobre la signatura i el 
desenvolupament dels convenis d’intercanvi 
d’informació, i per un altre costat aquí, al Consell 
General -que com molt bé ha dit el Sr. cap de 
Govern s’hi va comprometre i, a més, interpretem la 
Constitució amb el mateix sentit que aquests tractats 
han d’arribar per la seva posterior ratificació-, aquí 
ens té amb allò que es diria en llengua castellana “a 
dos velas”, eh? Per un costat hi ha una 
sobreinformació als mitjans de comunicació, aquesta 
sobreinformació va arribar al paroxisme al Summit, 
on a més d’haver-hi sobreinformació va ser 
esbiaixada, després es va rectificar, però és clar aquí, 
doncs, entenc que per part del Consell General com 
a mínim, des del meu punt de vista com a conseller 
general aquesta informació se’ns fa arribar de forma 
molt escadussera i... bé, anava a dir molt reduïda 
però gairebé inexistent. 

Aquest és el punt essencial que ens permet anar de 
l’anècdota del que va passar al Summit a la reflexió 
general que volem trametre al Govern d’un caràcter 
ja més essencial en relació a la política informativa 
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del Govern per un costat en aquesta matèria dels 
tractats d’intercanvi d’informació i a com fa circular 
la informació cap als grups parlamentaris del Consell 
General. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró. 

Sr. Pere López, no? 

Doncs, passem a l’apartat de repreguntes. Cap 
repregunta? 

Sí, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Només per... Perdoni, Sr. ministre, que no l’havia 
entès bé. Ha dit que s’havia reunit per tractar el 
tema d’aquesta mala informació dels mitjans de 
comunicació amb el Consell d’administració 
d’ADISA, ho he entès bé? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

No, he comentat que en la propera celebració del 
Consell d’administració d’ADISA també 
s’analitzaran les responsabilitats que hagi pogut 
haver a nivell intern sobre aquest fet. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Passem a la pregunta número 14. 

14- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Conxita Mora Jordana, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Reformista, per escrit de data 24 de 
novembre del 2009, relativa a la nova 
proposta de calendari i d'horaris 
comercials. 
Fou registrada amb el número 1074 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Conxita Mora Jordana. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

Constatat el neguit dels diferents col·lectius en 
relació al calendari i als horaris comercials es 
pregunta al Govern: quins criteris ha emprat Govern 
per establir la proposta de calendari d’horaris 
comercials i quins col·lectius han estat escoltats per 
fixar aquesta proposta? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Conxita Mora. 

Respon pel Govern el Sr. Pere López. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Com és sabut el Govern aprova cada any per decret 
el calendari dels horaris laborals d’obertura màxima 
dels comerços. Des de finals dels anys 90 aquesta 
proposta es recolzava únicament amb una petició 
expressa que elaborava la Cambra de Comerç, 
Indústria i Serveis d’Andorra. 

Aquest any, per primer cop, el Govern ha volgut fer 
partícip en el procés d’elaboració del calendari 
d’horaris comercials a la totalitat dels agents 
implicats i així, doncs, és una proposta que s’ha 
elaborat en el marc de la taula de turisme i de 
comerç en la que participen totes les entitats 
vinculades al turisme i al comerç ampliades, en 
aquest cas, amb la presència dels representants dels 
treballadors. 

Han assistit a les diferents reunions, trobades i 
sessions de treball que hi ha hagut representants de 
la Cambra de Comerç, representants de la Federació 
d’Associacions de Comerciants d’Andorra, de la 
Confederació Empresarial Andorrana, de la petita i 
mitjana empresa, de l’Associació de grans 
distribuïdors al detall i representants dels moviments 
sindicals com la Unió Sindical d’Andorra i el 
Sindicat Andorrà de Treballadors. A més, també 
han participat associacions hoteleres, transportistes 
de viatgers i els representants dels diferents 
departaments del Govern. 

Aquest procés de diàleg ha permès que el Govern 
tingués una visió més àmplia de la qüestió i que el 
decret contempli de forma equilibrada els interessos 
tant dels grans empresaris i dels petits comerciants 
com dels treballadors. 

Els criteris que ha emprat el Govern per l’elaboració 
d’aquest calendari són els següents. 
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En primer lloc, l’adaptació dels horaris comercials 
tenint en compte els períodes de previsible 
concentració o afluència turística, per tant, 
s’amplien els horaris comercials en els moments en 
què es preveu una forta afluència turística en tots 
aquests moments, per tant, això contempla tots els 
períodes en què aquesta ampliació d’horaris 
afavoreix l’activitat comercial: per Nadal, per 
Carnaval, per Setmana Santa, tot el mes d’agost, els 
diferents ponts que existeixen en territoris de 
proximitat i tots els dissabtes de l’any menys el de 
Nadal ja que el 25 de desembre de l’any vinent serà 
dissabte. Amb el mateix criteri es procedeix a una 
reducció amb períodes de previsible baixa afluència 
que han comportat la proposta del tancament de deu 
diumenges situats en períodes de baixa afluència 
sense que hi hagi cap pont abans o després o cap 
festivitat particular en els territoris veïns d’aquests 
deu diumenges. 

El segon dels criteris és la promoció de mesures 
dirigides a la conciliació de la vida familiar i 
professional així com de la vida social. 

El tercer és un equilibri entre el número d’hores 
d’ampliació i el número d’hores de reducció horària 
dels horaris comercials. 

I, el quart és la valoració de criteris d’homogeneïtat 
de la imatge comercial per afavorir que no hi hagin 
determinats moments comerços oberts i comerços 
que estiguin tancats. 

Aquests són els criteris que el Govern ha emprat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Conxita Mora teniu la paraula per la rèplica. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, és cert que s’ha treballat en aquesta Taula de 
turisme, com ha dit, que han participat a diferència 
d’altres anys diferents agents que no hi havien 
participat però, en tot cas, potser se’ls han escoltat 
però no els han tingut en compte perquè en aquesta 
Taula de turisme la Cambra de Comerç va presentar 
un calendari, un calendari que havia consensuat 
amb els seus membres que era en una posició 
unànime, pel que feia a l’1 de maig també, que es 
posicionaven unànimement per a l’obertura. La CEA 
va fer un comunicat públic en el que demanava que 
les empreses havien d’exercir llibertat d’obertura 
sempre i quan tinguessin en compte els temps de 
descans i els drets laborals dels treballadors. La 

FACA -que és la Federació d’Associacions de 
Comerciants d’Andorra- estava d’acord tant amb la 
Cambra com amb la CEA, i per no enumerar totes 
les notícies, articles i declaracions que hem vist 
aquests últims dies als diaris, doncs, que ens fan 
pensar que no s’ha tingut en compte la majoria 
d’actors que han participat en aquestes taules, fins i 
tot els comerciants del Pas de la Casa han demanat 
suport al cònsol d’Encamp. 

També tinc entès, i si m’equivoco em rectificarà el 
Sr. ministre, que en aquestes reunions en cap 
moment es va parlar de tancar certs diumenges, és 
una cosa que s’ha vist una vegada aprovat aquest 
calendari d’horaris. 

I pel que fa als sindicats, també tinc entès que amb 
molt bon criteri no es van oposar a un establiment 
ampli de franja horària d’obertura sempre que 
s’acompanyi d’una negociació amb les patronals o 
amb els empresaris. I això em fa pensar que, fins i tot 
els interlocutors dels sindicats que, insisteixo, tot i 
no eren representants directament del sector del 
comerç eren més conscients que el nostre govern de 
la importància de donar facilitats al comerç en 
aquest moment i a tot el sector de turisme que tots 
sabem que pateixen molt directament la crisi. 

Ells són conscients que vivim d’aquest turisme i 
d’aquest comerç, i són conscients que això els 
permet de guardar els seus llocs de treball i en el 
millor dels casos fins i tot crear-ne de nous. 

A mi en fa la sensació que no han entès que si les 
empreses van bé, els treballadors poden anar bé o 
millor. Si per contra el que fa el Govern es posar 
traves a la recuperació d’un dels pilars de la nostra 
economia, difícilment ajudarem a mantenir i a crear 
llocs de treball i de retruc, encara menys, aquesta 
conciliació familiar de la que tant ens agrada parlar. 

No cal oblidar que no tots els treballadors tenen una 
vida familiar, alguns prefereixen treballar els caps de 
setmana per tenir dies de descans durant la setmana; 
altres prefereixen treballar per augmentar els seus 
ingressos. En tot cas, molt encertadament, tant 
sindicats com representants d’empresaris i 
comerciants van incidir en què a qui pertoca buscar 
el just equilibri és al propi empresari i als seus 
treballadors. 

Avui, amb tot el que hem vist als mitjans de 
comunicació i amb els arguments que m’ha donat el 
ministre em permeto dir que s’han decretat uns 
horaris d’obertura i de tancament de manera força 
arbitrària i no han acontentat ni a empresaris ni a 
treballadors, més aviat, els hi han fet un mal favor als 
primers, i de retruc i a curt termini, als segons. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mora. 

Per la dúplica Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Li contesto algunes de les qüestions que vostè ha 
comentat. 

En primer lloc sobre que no hem escoltat als 
interlocutors... Sí que els hem escoltat i els hem 
tingut en compte. Hem tingut vàries reunions, hem 
rebut les seves propostes. El que no hem fet és agafar 
el calendari que havia donat la Cambra de Comerç i 
fer-lo decret com s’havia fet anteriorment. És a dir, 
hem parlat amb altres entitats, amb altres 
representants i hi ha hagut altres col·lectius que 
demanaven alguns ajustos en algun moment del 
calendari i, insisteixo, que tots els períodes 
d’obertura... perdó, tots els períodes de vacances hi 
ha obertura i ampliació d’horaris, estem parlant d’un 
total de cent dos dies d’ampliació d’horaris 
comercials que tots els dissabtes s’obre fins a les nou 
i, per tant, la proposta del calendari està basada 
també, evidentment, en la proposta que ens va fer 
arribar la Cambra i la Federació de comerciants en 
relació a aquests dies de previsió d’afluència. 

Quant al que en les reunions no es va comentar el 
tema dels diumenges a la tarda, doncs, això 
segurament té una mala informació. En les dos 
reunions de les tres que es van celebrar a la que vaig 
assistir jo es va comentar que es buscava a demanda 
dels representants dels treballadors i perquè nosaltres 
també enteníem des del Govern que de la mateixa 
manera que demanem un esforç a determinades 
famílies, un esforç i una exigència molt elevada amb 
períodes de vacances, ens semblava buscar amb el 
mateix criteri que demanem aquest esforç en 
moments d’elevada presència buscar -en moments 
en què aquesta presència de turistes fos inferior- un 
mecanisme de compensació i, per tant, sí que es va 
plantejar que s’estava buscant aquest mecanisme per 
intentar assolir un just equilibri i, sí que es va 
plantejar que una opció que des del punt de vista 
familiar i social ens semblava la més apropiada era la 
d’aquests diumenges a la tarda perquè aquestes 
famílies que passen tot el període de Nadal, tot el 
període de Setmana Santa, tot el mes d’agost 
arribant a casa seva a les deu de la nit també tenen el 
dret, al nostre entendre, de poder estar un diumenge 
a la tarda amb les seves famílies. 

Per tant, sí que es va comentar en ambdues 
d’aquestes reunions, es va plantejar la possibilitat, no 
quantificada però sí un concepte que va ser molt ben 

rebut pels representants dels treballadors perquè era 
una de les seves demandes. La seva demanda i el seu 
punt de vista era en la línia que quan hi ha activitat 
comercial, quan hi ha prou afluència, que es puguin 
ampliar aquests horaris però que, quan aquest fet no 
hi és, també que hi hagi una compensació en el 
sentit contrari. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Pere López. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sra. Conxita Mora teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Bé, referent al tema dels diumenges jo m’he llegit 
alguna acta i, realment, en acta no consta que s’hagi 
parlat dels diumenges, però bé... En tot cas, el que 
volen justament és que la gent pugui tenir festa els 
diumenges. 

Jo li voldria remarcar que molts dels empresaris que 
obren el diumenge ja estableixen torns amb els seus 
treballadors i molts ja disposen de diumenges sencers 
de festa, amb la qual cosa, no potenciem aquí 
aquesta conciliació familiar de la qual tant volem 
parlar. 

I, a part d’això, li voldria demanar al Sr. ministre que 
em pot dir dels treballadors de les gasolineres, de 
l’hostaleria, de la restauració, de les estacions 
d’esquí, dels metges, de les infermeres... també els hi 
fixaran uns horaris de tancament i d’obertura, o no 
els afecta a ells la conciliació familiar? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El primer és que lamento que dubti de la meva 
paraula. Jo assistí a aquelles reunions i es va plantejar 
la qüestió dels diumenges a la tarda de manera 
oberta tant en la reunió de treball com en la reunió 
de la Taula de turisme i de comerç. 

En relació a aquests col·lectius que vostè esmenta i 
jo crec que el Govern ho ha manifestat de manera 
clara, aquest procés que s’ha engegat per primer cop, 
insisteixo, en motiu de l’elaboració del decret 
d’horaris comercials ha estat el primer pas en un 
avenç que el Govern vol continuar mantenint, en un 
pas de diàleg que entre els diferents agents socials i 
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així ho vam manifestar en la finalització d’aprovació 
d’aquest decret. 

Nosaltres entenem que el procés no s’ha acabat aquí 
i ja no ens tornarem a veure més fins a l’octubre de 
l’any vinent amb motiu del decret de l’any 2011 i, 
per tant el Govern -i en aquest cas amb participació 
directa del Departament de Treball- té la voluntat 
d’iniciar tots aquests mecanismes de diàleg, 
d’acostament de futura concertació social i, per tant, 
entenem que aquest ha estat un primer pas. És el 
primer cop que s’ha escoltat a les diferents parts 
implicades en una qüestió tant important com la dels 
horaris comercials i aquest pas l’hem donat nosaltres. 
En tot cas, no s’ha acabat i ben aviat, sota la tutela o 
la direcció del Departament de Treball, es 
reprendran altres reunions per parlar de les 
situacions amb altres sectors i aprofundir en aquest, 
fins a la data pràcticament inexistent, diàleg social. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Pere López. 

Alguna altra pregunta? 

Sí, Sra. Conxita Mora 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo vull deixar ben clar que des del nostre grup 
parlamentari en cap moment posem en dubte els 
drets dels treballadors perquè són l’actiu més 
important que tenen les empreses, doncs, mal favor 
faríem a les empreses, i que s’han de complir les lleis 
que els emparen, amb això també hi estic d’acord. 

El que sí que volia dir és que sembla que amb l’afany 
de fer política ens faci perdre la noció de quina és la 
realitat del nostre país i de què vivim. 

El Govern es conscient del què poden representar 
aquestes mesures de tancar els diumenges a nivell 
empresarial i quina repercussió pot tenir als altres 
sectors que també viuen del comerç, com poden ser 
estacions d’esquí, hotels, etc? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, miri vostè entendrà als treballadors, o diu que 
volen entendre i respectar els treballadors però no 
els havien escoltat fins a la data, i nosaltres sí que ho 
hem fet. 

Intentem veure la realitat des de diferents punts de 
vista. Vostès se l’havien mirat només des d’un punt 
de vista, des d’una banda i nosaltres intentem mirar-
les des de tots els punts de vista. 

El Govern és plenament conscient de quina és la 
situació d’aquests diumenges a la tarda i, per tant, 
estem treballant en polítiques de comunicació 
juntament amb la Federació de comerciants per a 
què els nostres visitants i també a nivell del client 
intern, doncs, aquests dies en què hi ha aquest ajust 
dels horaris no es produeixi cap efecte negatiu. Això 
ja ho estem treballant, el Govern ja està participant 
en aquestes accions perquè ens sembla que amb una 
bona política de comunicació no hi haurà cap mena 
de problema amb aquests dies que, insisteixo, estan 
previstos, i la tradició dels darrers anys ho demostra 
clarament, que són de baixa afluència turística. 

Hi ha altres sectors d’activitats importants i, per 
tant, també hi ha la possibilitat que les famílies facin 
activitats tots i de manera compartida el diumenge a 
la tarda: que vagin a menjar fora o que vagin a molts 
dels espais en què s’ofereix oci en aquest país i, per 
tant, tampoc estem parlant d’una situació en què 
l’activitat econòmica serà zero, estem parlant que 
també aquestes famílies podran disfrutar d’altres 
activitats d’oci. 

El que sí que anem a treballar és amb una política de 
comunicació clara perquè no hi hagi confusió ni pel 
client intern -que és el que potser es més afectat en 
aquest tipus d’ajustos aquests diumenges-, ni pels 
possibles visitants en aquests dies de tancament el 
diumenge a la tarda. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sra. Conxita Mora teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Entenc de la seva resposta, doncs, que no tindrà una 
gran incidència sobre l’economia perquè hi hauran 
d’altres sectors que tindran... 

Jo voldria recordar en una pregunta que formulava el 
PS en el Govern anterior quan es parlava de 
justament del calendari d’horaris comercials, 
recomanava el Govern abans, i dic bé “abans” 
d’aprovar el calendari laboral: “Que fes un estudi real 
de les repercussions de la crisi sobre el comerç, de les 
seves necessitats i de veure com s’ha de situar l’oferta 
comercial cap els turistes.”. 

Avui coneixem àmpliament les demandes 
públiques... que han fet públiques -perquè he vist 
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que el Govern no els ha tingut en compte per 
establir aquest calendari-, s’han expressat als mitjans 
de comunicació, petits i grans comerciants, fins i tot 
com he dit un sector del Pas de la Casa. El Govern 
ha fet aquest estudi previ de repercussió que 
recomanava al Govern anterior abans d’aprovar 
aquest calendari amb els dies de més afluència? 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Celebro que la Sra. consellera recordi el seu pas pel 
PS però jo crec que aquí la pregunta va en relació al 
que ha fet el Govern ara. 

Miri, fa un moment he escoltat una intervenció en 
l’exposada pregunta que deia: “A qui li pertoca trobar 
el just equilibri en l’activitat econòmica?” he entès jo, 
no?; i la resposta que vostè donava era: “Als 
empresaris.”. Doncs, no! Nosaltres entenem que hem 
de respectar la Constitució -abans se’ns recordava 
aquí-, i la Constitució diu que el Govern pot 
intervenir en la regulació de l’activitat econòmica. 

Nosaltres hem escoltat als empresaris, hem escoltat 
als treballadors i hem arribat a una conclusió: 
aquests deu diumenges a tancar a les dues de la 
tarda, doncs, són deu diumenges de baixíssima 
afluència i tant de bo no fos el cas però, és així i per 
tant no cal fer tants estudis. El que no farà el Govern 
és repercutir directament en un decret públic 
abandonant la seva missió d’interès general allò que 
dicti un “lobby” comercial o un altre... això el 
Govern no ho farà. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sra. Conxita Mora teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Sí. Jo no recordava el meu pas pel PS perquè és una 
intervenció que es va fer l’any passat en aquesta Sala 
del Consell i jo en aquell moment no feia política ni 
era membre d’aquest Consell General. 

Quant a la reflexió que m’ha fet de què jo he dit que 
pertoca als empresaris, no, jo he dit que en aquestes 
taules amb molt de seny van, d’alguna manera, 
pronunciar-se tant empresaris com treballadors amb 
qui havia d’establir finalment el just equilibri era 
entre treballadors i empresaris, no he dit que fos 
solament els empresaris. 

Bé, em parla que aquests diumenges són de baixa 
afluència, però hem pogut llegir últimament a la 
premsa que el diumenge és el segon dia de més 
facturació de molts comerços i el màxim de vendes i 
afluència de turistes al Pas de la Casa, són els 
dissabtes i diumenges i han demanat públicament 
suport al cònsol d’Encamp. 

Què pensa fer el Govern al respecte? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El que el Govern pensa fer és mantenir el decret que 
ja ha estat publicat i engegar un seguiment acurat, 
que no havia estat fins ara, del seguiment d’aquest 
horari de calendaris comercials, a seguir amb aquest 
procés de diàleg perquè, insisteixo, això no és una 
etapa vençuda que es renova cada onze mesos i se’n 
parla un mes de cada dotze mesos i, per tant, engegar 
des del Departament de Comerç accions de 
seguiment d’aquest decret de calendaris comercials i 
mantenir el decret que ha estat elaborat després 
d’una fase important de diàleg i d’escoltar les 
diferents opinions dels diferents agents implicats, de 
mantenir aquest decret. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Jaume Serra. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Reprenent l’afirmació que ha fet el Sr. cap de 
Govern que la Constitució diu que el Govern pot 
intervenir en l’activitat econòmica, i és evident que 
la Constitució el que no diu, però el que pot passar, 
és que pugui intervenir i equivocar-se. 

Llavors, com he vist... he vist que el Sr. López feia 
esment a què hi hauria una mena de seguiment a 
través de la Taula de comerç de si aquesta decisió, 
doncs, era diguéssim... o era capaç en certa manera 
d’establir un mecanisme de què tots guanyin, la 
meva pregunta és molt concreta: Govern estaria 
disposat a què aquest decret fos evolutiu o es 
canviés? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, com he dit Sr. Serra aquest decret no és objecte 
de futurs canvis; el que sí que hi ha és un seguiment 
per part del Departament de Comerç de tota 
l’activitat comercial a partir de l’1 de gener de l’any 
2010 en general, i em sembla que és una tasca que el 
Departament d’Economia ha de fer, segurament que 
ja hauria d’haver fet però, en tot cas, s’engegarà a 
partir de l’1 de gener de l’any 2010. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern ens explica que aquestes decisions són 
fruit d’un consens, un consens denunciat moltes 
vegades perquè els grups parlamentaris moltes 
vegades estem exclosos, perquè vostès després, 
doncs, accepten aquestes taules de treball i, per tant, 
és la seva absoluta responsabilitat i el cap de Govern 
ens diu que són deu diumenges -un 20 % dels 
diumenges- de baixíssima afluència... Doncs, no es 
preocupi que encara n’hi haurà menys! 

Llavors jo li pregunto una cosa: vostès s’han fet la 
pregunta de per què en diumenges de baixíssima 
afluència hi han comerços que obren encara que 
saben que perden aquell dia? Vostès coneixen un 
concepte que és el del capital relacional de les 
empreses? 

El darrer que pot fer una empresa és frustrar al seu 
client; el darrer que pot fer una empresa és que el 
client que espera perquè sap que ve Andorra i troba 
els comerços oberts -que és una de les grans 
avantatges comparatives d’Andorra respecte a 
d’altres destins- ells mantenen els comerços oberts 
perquè és molt important que el client tingui la 
imatge d’“Anem a Andorra que allà està obert i ens 
atendran bé”. 

En el moment en què el client necessita una agenda 
electrònica per saber quan està obert o no esta 
obert... en aquell moment comença la frustració i 
d’aquí cap avall no és gaire complicat d’entendre. 

Permeti’m la pregunta: vostès han fet el càlcul del 
cost en capital relacional que comporta tancar uns 

diumenges sí, uns altres no sense que els clients que 
ens venen a visitar fent grans distàncies, la frustració 
que els pot generar? 

Vostès es pensen que es queixen per vici? Totes les 
persones que han expressat públicament les seves 
queixes de forma prou contundent en aquesta 
matèria, es pensen que ho fan perquè no s’estan 
jugant alguna cosa molt important? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, perquè no doni lloc a confusió en cap 
cas hem parlat de consens. Quan s’elaboren aquests 
tipus de... o quan el Govern assumeix la 
responsabilitat que li pertoca no estem parlant de 
consens sinó que estem parlant de diàleg, d’escoltar 
les diferents posicions i, per tant, de prendre les 
decisions però, evidentment, ni hi havia voluntat de 
consens a l’inici, ni segurament és possible perquè hi 
han opinions i interessos que poden ser en algun 
punt divergents. 

En tot cas, del que vostè deia -i en referència als 
nombrosos estudis existents- cal dir que aquests 
diumenges no està tancat, aquests diumenges es 
tanca a les dues i està demostrat que el que 
determina la voluntat de compra o la possibilitat de 
compra no és necessàriament l’obertura d’horaris 
comercials sinó el fet que hi hagi gent... que hi hagi 
gent que vingui a comprar i de quina és la seva 
intenció de comprar. 

Estem parlant perquè en algun moment sembla que 
pot portar també això a confusió. Estem parlant que 
tots els diumenges estarà obert... Tots els diumenges 
estarà obert i que hi ha uns diumenges en què es 
tanca a les dos del migdia que, per tant, aquell client 
que es desplaça a Andorra amb la voluntat, amb la 
necessitat o amb les ganes de fer una compra 
segurament ho farà. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Doncs, molt bé Sr. ministre. 
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És a dir, el client que arriba aquí, va a fer un dinar i 
després diu: “Anem de compres”, i s’ho troba tancat dirà: 
“Ah! Bé, no passa res perquè al matí estava obert”, no? 

No sé quina formació té vostè en màrqueting però 
estic aprenent, eh? 

Miri, jo li vaig a dir una cosa: vostè em diu que 
escolten els treballadors... a estones, eh? perquè pel 
primer de maig no gaire! 

Però, ara li diré una altra qüestió: digui’m, si us plau, 
si sí o no, o contesti’m com ho cregui convenient 
però li agrairia una resposta concreta, vostè definiria 
Andorra com una zona turística? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Nomen, els seus ja habituals comentaris poc 
respectuosos cap a bona part de la gent que ens 
assentem en aquesta Sala són ja lamentablement 
habituals, per tant, evidentment que Andorra és un 
país turístic, evidentment que hem escoltat a totes 
les parts en aquest procés de diàleg i, evidentment 
que hem pres les decisions que ens assemblaven que 
permetien arribar a un major equilibri, entre altres 
coses perquè hem pres una decisió complicada per a 
nosaltres com és la de l’obertura del dia 1 de maig. 
Per tant, em sembla que és una mostra ben clara de 
què quan parlem d’escoltar, de veure quins són els 
neguits, hem pres una decisió que és complexa però 
que ens assemblava, en aquesta anàlisi que hem fet, 
que era la que s’esqueia i, per tant, Andorra és una 
destinació turística i el Govern ha fet el calendari 
clarament orientat com a destinació turística. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Amb tots els respectes permeti’m aclarir una qüestió: 
en cap moment intento ser incorrecte vers les 
persones però hi han missatges contra els quals no 
puc ser gaire respectuós. 

Ara, dit això, tenim aquí al costat uns països que ens 
envolten, tenim Catalunya aquí al costat, Catalunya 
amb un tripartit que tots coneixem, amb una 

sensibilitat molt forta vers el món laboral. Vostès 
suposo que han fet una anàlisi de quins són els 
horaris que es permeten a les zones qualificades com 
a turístiques a Catalunya, no? 

I li pregunto: vostè es pensa que a Catalunya no es 
respecten els drets dels treballadors... o no sé com ho 
hem de dir pel fet de què es facin torns, s’obri amb 
uns horaris oberts, etc, etc? És a dir, quina visió de 
què les zones turístiques del nostre voltant tenen 
llibertat per obrir amb uns horaris molt flexibles? 
Tenint en compte sobretot una altra qüestió... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen ha esgotat el temps i li recordaré que està 
posant una pregunta que no toca aquí. És a dir, en 
tot cas, la resposta es pot donar des de Catalunya no 
des d’Andorra. 

Hi ha alguna altra repregunta? 

Sra. Conxita Mora. 

La Sra. Conxita Mora: 

Sí. Els empresaris i tots els col·lectius de comerç i de 
turisme que s’han expressat aquests últims dies ells 
no en fan de política, ells entenen de comerç, i jo no 
sé si s’hi ha dedicat alguna vegada però en aquest 
país hi ha una gran tradició de comerç, per tant, 
molts de nosaltres hi hem hagut de passar moltes 
vegades i li asseguro que entenc de què parlen, per 
tant, per això ho defenso. 

Em diu que farà comunicació... Jo, no veig possible 
com arribarà a fer-ho saber a totes les persones. 

Aquesta decisió, des del meu entendre i com se li ha 
dit a molts mitjans de comunicació públicament, 
només faig més que trametre-ho, està fora de tota 
lògica comercial. 

Jo vull veure com vostès donaran explicacions el dia 
que es compleixi el que ells ja estan pronosticant en 
aquest moment: que tindran una reducció de 
vendes, que potser alguns hauran d’acomiadar 
persones per quadrar el seu compte d’explotació... 
quina explicació els hi donaran en aquell moment? 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Miri, com he respost abans, per molt que el lobby 
dels grans magatzems amenaci d’acomiadar persones 
si no pot imposar un horari comercial, nosaltres som 
el Govern d’Andorra, Andorra és un Estat de dret 
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democràtic i social, i a part d’empreses hi han 
persones i famílies, i nosaltres governem per a 
tothom i no pel lobby de les grans superfícies 
comercials, i nosaltres estem segurs que la nostra 
decisió no perjudica al comerç, perquè com ha dit el 
ministre, fins a les dues de la tarda tots els diumenges 
de l’any estarà obert. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sí, gràcies. 

Hem escoltat, doncs, aquesta pregunta que dóna per 
molt i crec que s’ho val, no? Estem parlant finalment 
de la nostra economia i del que Andorra sap fer que 
és el comerç. 

Diu que Govern -el cap de Govern i el Sr. ministre- 
que han escoltat a totes les parts... després, 
evidentment, han actuat. No hi era i no puc dir bé si 
han escoltat bé o no han escoltat bé. 

Diu el Govern -també ho diu el seu cap de Govern- 
que no cal fer un estudi actuarial, i ara ho acaba de 
repetir, torno a fer doncs el servei a certs lobbys de 
grans empresaris. En tot cas, escoltem la seva opinió, 
la respectem i no la compartim en absolut. 

L’únic que voldria demanar a títol de repregunta és... 
i esperem que no passi i esperem que així no sigui i 
que no es confirmin els pitjors temors que tenen els 
comerciants, però malauradament al marc que 
tingués així, una persona si va a comprar i es troba 
un establiment tancat li costarà molt de tornar-hi i 
difícilment a part de no haver-hi ningú, tan de bo 
m’enganyi, en el cas que esperem que no passi, si té 
previst el Govern algun tipus d’acció per ajudar, ja 
no cal que ajudem als empresaris dels grans lobbys 
però sí a les persones, doncs, que malauradament i 
esperem que no sigui, s’hagin de quedar sense un lloc 
de treball o, simplement dotarem de més mitjans al 
pressupost per posar més persones en una llista dels 
que no hagin de treballar? 

Simplement és si tenien previst algun tipus d’acció i 
esperem que no passi, repeteixo, en el moment que 
es poguessin confirmar, esperem que no, doncs, 
diguem aquestes activitats de desacceleració 
comercial. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Insistim en què nosaltres hem fet anàlisis aquests 
darrers dies d’aquest calendari dels diumenges dels 
que parlem, que estem parlant de períodes de baixa 
activitat, que els diumenges es tanca fins a les dos i 
que l’important és que la gent estigui a casa i tingui la 
informació així farà les compres, i així ajudarem a què 
les famílies també puguin gaudir d’aquest temps d’oci. 

En tot cas en parlarem... en parlarem. Compararem 
les xifres del 2010 amb les del 2009, mirarem el que 
pugui succeir. Em sembla que fer demagògia molt 
gratuïta sobre aquesta qüestió, doncs, no és el més 
adient. A nosaltres ens sembla que hem fet un 
calendari per afavorir l’activitat comercial però 
també afavorir i ajudar a què les famílies també 
puguin gaudir de temps d’oci amb les seves famílies. 

I, per tant, és la nostra percepció, és la feina que 
havíem d’assumir, és la responsabilitat que hem 
assumit i així ho hem fet. 

Les percepcions a l’avança o les crítiques a l’avança, 
doncs, segurament en molts casos són gratuïtes. Ja 
veurem que succeeix. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Abans de tancar el debat passo la paraula a la  
Sra. Conxita Mora. 

La Sra. Conxita Mora: 

Sí. Bé, sembla que el Sr. Bartumeu i el Govern volien 
capitalitzar això que només ells pensen en les 
persones. Jo li puc assegurar que nosaltres també hi 
pensem però amb una diferència: que no imposem 
quan han de descansar sinó que volem que puguin 
escollir uns i altres. Aquesta és la diferència. 

A part d’això, jo li voldria demanar també si 
considera que aquesta Taula de treball a la que han 
fet referència i d’altres que s’han muntat que se’ls hi 
està donant molta rellevància, en tot cas, a nivell de 
comunicació, si d’aquí en endavant serviran per tenir 
en compte els interlocutors que hi han o serà com 
ara, una acció només de maquillatge per acabar 
decidint de manera unilateral, com ha estat el cas en 
aquests horaris comercials i que ho hem vist a tota la 
premsa. I, per recordar també que no només són 
grans magatzems, s’han pronunciat petits comerços, 
petits comerços que obren els diumenges i fins i tot 
s’han pronunciat petits comerços que tanquen i que 
consideren que per la bona imatge del país i del 
nostre teixit comercial s’hauria de mantenir obert. 
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El Sr. síndic general: 

La pregunta surt totalment de l’ordre. Doncs... 

La Sra. Conxita Mora: 

Perdó Sr. síndic, jo he demanat si les Taules de 
treball que han permès de prendre les decisions seran 
operatives d’aquí endavant, o seran com aquesta? 

Jo crec que està relacionada amb el tema que avui 
ens pertoca perquè aquests horaris comercials, -i així 
ho ha fet el ministre amb la seva primera resposta-, 
s’havia fet amb consens en aquesta Taula de treball i 
jo em refereixo a aquesta Taula de treball. 

El Sr. síndic general: 

Si el ministre considera que ha de respondre, respongui. 
Jo considero que la pregunta està fora de lloc. 

Passem, doncs, a la pregunta número 15. 

15-Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Joan Torres Puig, conseller 
general del Grup Parlamentari Reformista... 

(Hi ha un silenci) 

Sí? 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Tenia la mà aixecada... 

Sí, que havia aixecat la mà. 

El Sr. síndic general: 

Qui havia aixecat la mà? 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Jo. 

El Sr. síndic general: 

Referent a la pregunta anterior? 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Sí, referent a la pregunta anterior. 

El Sr. síndic general: 

Doncs, teniu la paraula. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo em referia a l’Associació de comerciants del Pas 
de la Casa, també pren part d’aquest lobbit dels grans 
magatzems? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

No crec... no crec que això formi part, en absolut, de 
la pregunta. 

La deixa posada. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Molt bé. Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Pregunta número 15. 

15- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Joan 
Torres Puig, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 24 de novembre del 2009, relativa a 
la Secretària d'Estat de Turisme. 
Fou registrada amb el número 1075 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Joan Torres Puig. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

En data 15 d’octubre del 2009, ja es va formular una 
pregunta en aquesta Cambra sobre la dimissió de la 
secretària d’Estat de Turisme. 

En data d’avui encara no s’ha nomenat un secretari 
o una secretària d’Estat de Turisme i, en aquest 
sentit, es pregunta al Govern: quan té intenció 
Govern de nomenar aquest càrrec? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. Pere López. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El Govern té intenció de cobrir aquest càrrec el més 
aviat que li sigui possible de la mateixa manera que 
abans s’esmentava en relació al màxim responsable 
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de la UIF, doncs, estem en un procés d’elaboració 
d’entrevistes, d’aproximació a alguns candidats i que 
volem cobrir, evidentment, aquesta plaça amb una 
persona de perfil adequat. 

Per tant, la intenció és poder-ho fer el més aviat 
possible. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Torres teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Joan Torres: 

Bé, gràcies. 

Celebro que no hagi hagut la causa, com comentava 
el meu company Serra, que hagués estat nomenat en 
el dia d’ahir o d’avui. 

Per altra banda em sap greu que no tinguem encara 
el secretari perquè entenc que... entenc que el país 
necessita d’aquest càrrec... necessita d’aquest càrrec i 
que com ja vaig dir en l’última intervenció referent a 
aquesta pregunta entenem que hauria de ser ministre 
i no secretari d’Estat. El Govern creu que amb la 
funció de secretari d’Estat n’hi ha més que suficient. 

El sector del comerç i del turisme està molt, molt 
tocat per la crisi, i el fet de no tenir un responsable 
polític directament involucrat en aquest sector 
entenem que posa en entredit molt greument la 
política turística. 

Hi ha hagut una fira darrerament a Anglaterra que 
és una de les més importants a les quals el país 
assisteix, que és la World Travel Marquet. En aquesta 
fira, en l’última sessió, va assistir el ministre en 
persona cosa que va fer que desbloquegés una 
situació que anava en davallada, que era l’assistència 
d’anglesos al Principat d’Andorra. 

El fet de no tenir aquest càrrec ha fet que aquesta 
fira, tot i no estar desassistida perquè hi ha anat el 
Cos funcionarial o tècnic que entenc que fa una 
feina excel·lent, però jo... nosaltres entenem que la 
manca d’un responsable polític directe a aquest tipus 
d’esdeveniments és bàsic, i entenc que el Govern 
també ho déu entendre així vist que la primera fira 
que va haver-hi a Rússia van enviar el secretari 
d’Estat i no ha estat el cas en aquesta última perquè 
en manca un. 

Continuem pensant que hauria d’haver un impuls 
important en el nomenament d’un ministre i no un 
secretari i, per tant, lamentem que no tinguem el 
càrrec encara en disposició. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, responsable polític de turisme sí que hi ha. El 
Ministeri d’Economia i de Finances és el ministeri 
que s’ocupa de les polítiques de turisme i jo diria que 
el que estem fent en aquests pocs mesos és bastant 
més que el que s’havia fet en molts anys. I, hi ha 
molta feina a fer en el camp del turisme i no 
reproduirem avui la llarga exposició en matèria 
turística de les actuacions que s’estan fent i des les 
que es preveuen pels propers anys ja que vam tenir... 
vaig tenir compareixença sobre les polítiques en 
economia i turisme el dimarts passat. 

Això no treu que la figura del secretari d’Estat és una 
figura important, i també a efectes de representació 
però la política essencialment a nivell de turisme 
s’està efectuant des d’Andorra Turisme on el nostre 
gerent ens està representant i ens va representar, i 
pel que sé, de manera molt eficaç en la fira de la que 
vostè parlava a Londres. 

Per tant, la política turística no es veu afectada en 
cap cas per aquesta absència temporal del secretari 
d’Estat, al contrari, jo crec que la política turística 
està tenint un impuls molt important i que el 
responsable polític que sóc jo, doncs, segueixo de 
prop, molt de prop totes les qüestions vinculades al 
turisme. No em vaig desplaçar a Londres però sí que 
ho faré al gener a Madrid en motiu de la fira de Fitur 
que és una fira fins i tot diria més important per a 
nosaltres que la fira de Londres. Dimecres em 
desplaço a Lleida per un altre projecte també molt 
important com és el del projecte de l’aeroport de 
l’Alguaire i, per tant, no crec que sigui -si vostè volia 
posar l’exemple de què no vaig desplaçar-me a una 
fira-, no crec que el desplaçament en una fira hagi de 
condicionar la política turística però, en tot cas, jo li 
poso el contraexemple d’altres actuacions o altres 
presències que sí que tindré en els propers dies. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Alguna repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 16. 

 

 

43 



Diari Oficial del Consell General Núm. 14/2009 Sessió ordinària del dia 3 de desembre del 2009 

16- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Conxita Mora Jordana, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Reformista, per escrit de data 24 de 
novembre del 2009, relativa a l'aplicació 
de la modificació del Reglament 
regulador de les prestacions 
econòmiques d'atenció social. 
Fou registrada amb el número 1076 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Conxita Mora Jordana. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que el Govern en data 16 de setembre de 2009 
va aprovar la modificació del Reglament de 
prestacions econòmiques per desocupació 
involuntària i que fou publicada al BOPA de 23 de 
setembre, es pregunta al Govern: quin seguiment ha 
efectuat el Govern en relació a les prestacions socials 
per atur i de quins mitjans ha dotat al Servei 
d’Ocupació per poder fer efectiu aquest seguiment? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mora. 

Respon pel Govern la Sra. Cristina Rodríguez. Teniu 
la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament el 23 de setembre del 2009 s’ha 
publicat al BOPA el decret d’aprovació del 
Reglament de modificació del Reglament regulador 
de les prestacions econòmiques d’atenció social que 
està ara amb caràcter urgent i transitori, la prestació 
econòmica per desocupació involuntària. 

Podem exposar dos nivells de seguiment. El primer 
nivell de seguiment: la creació de la Comissió 
específica de seguiment presidida pel secretari 
d’Estat de Salut, Benestar i Treball, la responsable de 
Benestar, la directora de Treball i un tècnic de cada 
un d’aquests departaments que asseguren tot el bon 
funcionament, doncs, del dispositiu, la gestió dels 
expedients i analitzen l’evolució de la situació d’atur. 

Això és important, tot particularment amb una 
vigilància per tot el que és l’anàlisi de dades i la 

proposta de millora en la gestió informàtica i 
actualització de fitxers, un treball molt important 
que es va efectuar des dels primers mesos, sobretot 
juny, juliol per validar, doncs, totes les dades d’atur. 
Tot el millor darrer torn d’informació la relació amb 
les empreses i el millor darrer torn d’informació, 
evidentment quan es posa, doncs, en relació, doncs, 
una demanda i una oferta i sobretot quan es troba un 
lloc de treball que es pugui comunicar i ràpidament 
via fax al Servei d’Ocupació i totes les relacions amb 
el Ministeri d’Educació i Cultura en particular el 
sector de formació professional per tots els estudis de 
perfils tant d’aturats com d’ofertes i una elaboració 
bastant extensa d’un catàleg d’informació que 
correspongui, doncs, a les necessitats. 

Evidentment, el treball més important l’efectua el 
Servei d’Ocupació en relació, en coordinació 
estricta, amb el Departament, doncs, de Benestar i 
els tècnics referents a nivell de Benestar. Fan tota la 
revisió de requisits específics generals per complir, 
doncs, amb les condicions per poder gaudir d’aquesta 
prestació econòmica per desocupació involuntària. 
Tota la informació, evidentment, que es dóna, 
doncs, a les persones que necessiten aquesta 
informació, la revisió de la documentació requerida i 
el Departament de Benestar més específicament, 
tota la revisió dels requisits socioeconòmics, 
composició familiar, edat, llindars econòmics i, 
evidentment, la resolució de les sol·licituds. 

Això pel que fa al seguiment, doncs, aquests 
diferents nivells de seguiment. 

Per la dotació de recursos, parlem d’aquest any, 
evidentment, 2009, la dotació de recursos i en 
particular del Servei d’Ocupació, recursos humans, 
el personal que ja estava implicat, dos tècnics... bé, la 
implicació evidentment i la vigilància, tota, en 
particular de la directora de Treball, però sobretot, 
doncs, dos tècnics, l’administratiu i el reclutament 
de dos administratius de suport pel Servei 
d’Ocupació. Esperant, evidentment... esperant, 
evidentment, per al 2010, la consolidació d’algunes 
places de totes les contractacions que es preveuen en 
el pressupost del 2010, dos estan previstes per al 
Servei d’Ocupació. 

Un rol important a nivell de... -que m’he descuidat-, 
doncs, a nivell de seguiment del Servei d’Ocupació 
és el rol, evidentment, de l’orientadora ocupacional 
per fer tots els itineraris, doncs, de formació 
professional. 

Doncs, a nivell de dotació de recursos 2009, una 
situació, doncs, amb un suport administratiu per la 
gestió administrativa i d’entrada de dades i sense 
voler havia utilitzat la paraula “redimensionament”, 
però amb molta cura però que penso que és molt 
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important per la millora, doncs, no únicament de les 
condicions de treball dels professionals però sobretot 
de l’acolliment dels usuaris que sapigueu que a nivell 
del Servei d’Ocupació parlaven de vint-i-quatre 
metres quadrats i, gràcies doncs, a la col·laboració 
d’Immigració, hem pogut disposar de dotze metres 
quadrats de més per treballar en condicions i 
sobretot rebre les persones, doncs, en les millors 
condicions. 

Algunes dades que em semblen importants 
relacionades... 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra si continueu no us quedarà temps per la 
rèplica. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

No continuo. 

Gràcies. 

(Se sent riure) 

El Sr. síndic general: 

Per la dúplica, perdó! 

Sra. Conxita Mora teniu la paraula per la rèplica. 

La Sra. Conxita Mora: 

Sí, seré breu i ho faré en una pregunta. 

Doncs, només diré que aquesta pregunta obeeix, 
doncs, al que ens permeten aquestes sessions que són 
de control i impuls al Govern, i ens ha semblat 
oportú que després de gairebé dos mesos i mig de 
l’aprovació d’aquest decret, doncs, de fer-ne una 
mica un seguiment. 

Jo volia demanar-li si la senyora ministra té dades i 
ens pot dir quantes persones s’han acollit a aquesta 
prestació d’atur des de la seva aprovació i tenint en 
compte també que calien quaranta-cinc dies 
d’inscripció al Servei abans de poder fer la sol·licitud. 
Bé, aquesta seria una primera pregunta. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Cristina Rodríguez teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, doncs, són les dades a 30 de novembre 
del 2009; hi han tres cents seixanta-vuit inscrits al 
Servei d’Ocupació en situació, doncs, de recerca; hi 

han hagut cent noranta-tres demandes d’informació 
per a aquesta prestació, doncs, de desocupació 
involuntària; quaranta-nou sol·licituds presentades; 
vint-i-dos sol·licituds aprovades; vint-i-quatre 
sol·licituds denegades. 

Entre les denegades puc precisar que: dotze són per 
haver trobat feina i sis que no reuneixen (quatre per 
haver plegat voluntàriament el treballador, una 
baixa del país i sis que no reuneixen els requisits a 
nivell de temps de cotització). 

Actualment, evidentment, s’està pendent, doncs... hi 
han sol·licituds que estan pendents de resolució i 
d’una propera, doncs, comissió la propera setmana. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Conxita Mora teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, veig que ens ha donat dades molt precises la qual 
cosa li agraeixo. 

Pel que he entès hi han dos sol·licituds, s’han 
aconseguit dos subsidis a dos persones, únicament 
han estat aprovades dos. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Vint-i-dos. 

La Sra. Conxita Mora: 

Ah, vint-i-dos? Perdó, vint-i-dos... Vint-i-dos... I n’hi 
han hagut vint-i-quatre de denegades. 

Celebro que hagin hagut, dins d’aquestes denegades, 
persones que han trobat feina la qual cosa vol dir 
que encara hi han llocs de treball i em permeto 
d’insistir que, com ja vam fer en el moment en què es 
va parlar d’atur en aquesta Sala, que nosaltres som 
partidaris també d’apart de mesures per ajudar a les 
persones que no tenen feina, de mesures que 
incentivin el treball i que creïn llocs de treball, i 
anticipar-nos una mica a què aquest problema que 
tenim avui que no és molt greu, esdevingui realment 
molt greu. 

Voldria demanar-li també, ja que es vinculava la 
prestació d’atur al compromís per part dels 
sol·licitants en participar en activitats de formació a 
les quals jo crec que ja ha fet referència la  
Sra. ministra, si els itineraris dels que es parlava 
estan actius, eren itineraris d’inserció, si estan actius, 
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i quantes persones hi participen i si s’enfoquen ben 
bé a les demandes que poguessin fer després les 
empreses oferint llocs de treball. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Cristina Rodríguez teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí. Justament en la feina que estan realitzant, molt 
important, a nivell del Servei d’Ocupació tant per 
part dels tècnics que justament vigilen tot el que 
diem que és el compromís d’iniciativa activa que és 
el que permet, justament, marcar un compromís en 
la recerca activa, la implicació, doncs, la persona que 
busca feina, l’acceptar doncs, les formacions, tot es 
segueix de molt a prop. 

En funció, evidentment, dels perfils dels aturats i si 
tinguéssim temps d’entrar en més detall i són 
informacions que estan a la vostra disposició, és que 
evidentment, els itineraris formatius podeu imaginar 
que van lligats a una part important dels aturats que 
busquen feina són persones que venen del sector de 
la construcció, posem de quaranta a cinquanta-cinc 
anys i doncs, ja veieu el rol també de l’orientadora 
ocupacional per definir uns itineraris molt específics i 
començar amb diferents tipus, doncs, de formació, 
no? ja sigui a nivell d’idioma, ja sigui a nivell, doncs, 
d’acompanyament, ja sigui a nivell de passar a 
d’altres sectors. 

No li puc confirmar aquesta dada perquè depèn, 
doncs, de la problemàtica de la persona i, doncs, de 
quin sector, d’on venen i on han d’anar però és una 
dada que se li podria, doncs, proporcionar sense cap 
problema. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sra. Conxita Mora teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

Volia demanar-li a la Sra. ministra si disposen de les 
dades que hi ha avui realment d’oferta de treball dins 
del Principat. 

I, també parlàvem en un cert moment de crear o de 
publicar un catàleg de demandes i ofertes de manera 
periòdica perquè es conegués tant des dels 
empresaris com des del Servei d’Ocupació quina era 
la realitat d’oferta i demanda en el món del treball. 

S’ha plantejat aquesta possibilitat el ministeri? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Quan es va anunciar, efectivament, la posta en 
marxa d’aquesta prestació d’atur amb caràcter 
urgent i transitori, el Ministeri de Treball va 
anunciar modestament, però va anunciar, que 
l’important era començar, doncs, a treballar temes, 
alguns punts, de polítiques actives d’ocupació i es va 
plantejar l’important treball que s’està fent en torn 
justament, doncs, del mercat laboral de pujar, doncs, 
en relació la demanda i l’oferta i és tot el treball que 
s’està fent amb el Departament d’Estudis i 
d’Estadístiques del Govern. 

Aquí hi ha molta feina a fer, com la feina per 
millorar també la situació, doncs, de quan parlem de 
l’atur que jo, quan parlem de l’atur -i la pregunta va 
orientada als inscrits al Servei d’Ocupació-, però, ja 
sabeu que podríem anar una mica més lluny i fins a 
finals de gener no tindrem les dades suficientment, 
doncs, contrastades i validades. 

En aquest tema soc jo mateixa, com a ministra, molt 
vigilant perquè tenim una certa carència, doncs, a 
nivell dels sistemes d’informació i de la qualitat 
d’informació, però és un tema molt important i s’hi 
està treballant de la mateixa manera que les 
relacions amb els empresaris no és únicament... 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra vulgueu concloure, si us plau. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

He acabat. Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Conxita Mora. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

Entenem que existeixen moltes sinèrgies i implicació 
entre el Departament de Treball i el d’Immigració i 
que estan directament lligats amb el Servei 
d’Ocupació i, sobretot, si la voluntat que tingués el 
Govern és la de cobrir els llocs de treball abans amb 
les persones residents que amb les autoritzacions de 
treball. 
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No creu que pot ser perjudicial que s’hagin separat 
els dos departaments en dos responsabilitats 
ministerials? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Rodríguez. 

El Sr. Francesc Rodríguez: 

Sí. Invoco l’article 66 per dir que l’article 130.3, al 
meu entendre, diu que les repreguntes han de ser 
estrictament sobre la mateixa matèria. 

Jo considero que, en aquest cas, tant en l’anterior, el 
què que a l’anterior no recordava quin article era, 
considero que no es refereix a la pregunta que ha 
estat posada i que diu quin seguiment ha efectuat el 
Govern en relació a les prestacions socials per atur i 
de quins mitjans ha dotat el Servei d’Ocupació per 
poder fer efectiu aquest seguiment. 

Si vostè considera que sí, no he dit res... 

El Sr. síndic general: 

Mireu, al meu entendre, si llegeixo la pregunta tal 
com ha estat formulada diu: “Quin seguiment ha 
efectuat el Govern en relació a les prestacions socials per 
atur i quins mitjans ha dotat al Servei d’Ocupació?”, jo 
entenc que la repregunta va lligada a la pregunta i li 
demanaria que es contestés. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

No, jo personalment penso i és una de les primeres 
preocupacions i interès que vam tenir, doncs, per a 
definir amb el ministre d’Interior quan es va separar 
la part d’Immigració i de Treball només podia tenir 
una raó que era per millorar i potenciar inclús el 
caràcter més transversal. 

Treballem en conjunt i, justament, de la mateixa 
manera que he esmentat un dels punts d’una política 
activa, doncs, d’ocupació que era tot el treball sobre 
les dades, una altra era fer un treball conjunt sobre la 
política de quotes d’immigració. 

Realment el treball és conjunt. Estem separats però 
més lligats que mai sobre aquests temes. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Passem a la pregunta número 17. 

17- Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Ladislau 
Baró Solà, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 24 de novembre del 2009, relativa a 
la base de dades per a l'elaboració 
d'estadístiques sociosanitàries i econòmiques. 
Fou registrada amb el número 1077 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 37/2009 del 24 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ladislau Baró Solà. Teniu 
la paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, moltes gràcies Sr. síndic. 

A veure, el Govern va aprovar en la sessió del 26 
d’agost del 2009 una norma de creació d’una base de 
dades per a l’elaboració d’estadístiques 
sociosanitàries i econòmiques. 

Hem pogut constatar que la sol·licitud de dades 
sociosanitàries efectuada pel Govern a la Caixa 
Andorrana de Seguretat Social sota l’empara de dita 
norma ha aixecat dubtes i reticències tant per part 
de la pròpia CASS com per part de l’Agència de 
Protecció de Dades. 

En base a aquests fets, es pregunta... es preguntava al 
Govern... Aquí, tindria la temptació ara de canviar 
el temps verbal de la pregunta i fer servir... no sé, el 
pretèrit indefinit o el plusquamperfet, no sé ben bé 
quin, perquè és clar, hi ha hagut un canvi significatiu 
en relació al moment en qual va estar formulada la 
pregunta i, per tant, en certa forma hem 
d’interpretar que el Govern ja ens ha respost, no sé si 
aquesta era la intenció, però en tot cas tenim una 
resposta parcial abans de substanciar la pregunta al 
Consell General. 

El fet que el Govern hagi suspès, retirat, revisat... no 
sabem ben bé quina de les tres coses, o potser alguna 
altra -una quarta-, el decret de creació del referit 
fitxer, doncs, ens fa en certa forma replantejar una 
mica la pregunta però, com deia sobretot el temps 
verbal més que el contingut perquè ens sembla que 
hagi quin estat la sort d’aquest decret, ens sembla 
que aquest és un tema de prou interès com perquè el 
Consell General en pugui escoltar i parlar durant 
una estona, que és el tema de la protecció de dades 
personals que requereix prou importància. 

47 



Diari Oficial del Consell General Núm. 14/2009 Sessió ordinària del dia 3 de desembre del 2009 

Per tant, Sr. síndic, passo a llegir la pregunta 
íntegrament sense modificar els temps verbals: 
Considera el Govern que el decret de creació del 
fitxer de dades personals denominat Base de dades 
per l’elaboració d’estadístiques sociosanitàries i 
econòmiques és -era- compatible amb les exigències 
establertes en el nostre ordenament jurídic? 

Gràcies Sr. síndic per la seva benevolència. 

El Sr. síndic general: 

De moment esteu dins dels temps, el que passa... 

El Sr. Ladislau Baró: 

No resteu no? 

El Sr. síndic general: 

Resto. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Podria demanar un... 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el cap de Govern. Sr. Bartumeu 
teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern considera que el decret en qüestió és i era 
una emanació fidel d’un acompliment de forma 
estricta, diria, de la Llei qualificada 15/2003 de 
protecció de dades personals. 

L’article 30 d’aquella Llei estableix les normes de 
creació de fitxer i diu: “La creació, modificació o 
supressió de fitxers de naturalesa pública s’ha dut a 
terme mitjançant una norma de creació que ha de ser 
aprovada per l’entitat pública responsable del seu 
tractament i que ha de ser publicada al BOPA abans de 
la creació, la modificació o la supressió del fitxer.”. 

Aquest article s’ha complert, insisteixo, estrictament 
ja que abans procedir a la creació del fitxer s’ha 
publicat el decret de descripció del mateix. 

Per la seva banda l’article 31 de la Llei ens assenyala 
el contingut de les normes de creació. Estableix que 
cal que: “Les normes de creació o modificació de fitxers 
de naturalesa pública han de contenir, com a mínim, la 
informació següent: la finalitat del tractament del fitxer i 
les fonts de les quals s'obtindran les dades de caràcter 
personal.”. 

El decret publicat indicava ben clarament que la 
finalitat era mesurar, entre altres, les estadístiques 
sociosanitàries i econòmiques, la taxa d’activitat, la 
taxa d’atur, el moviment migratori i la rotació 
laboral. 

També diu el decret que les fonts d’obtenció de les 
dades serien la Caixa Andorrana de Seguretat 
Social, enquestes a ciutadans i dades proporcionades 
per altres organismes. 

Finalment, i també d’acord amb la Llei, el decret 
especifica que és el Departament d’Estadístiques del 
Govern l’òrgan responsable del fitxer i l’òrgan davant 
el qual es podran exercir els drets d’accés, 
rectificació, supressió i oposició. 

El decret complia i compleix, doncs, al nostre 
entendre amb els preceptes de la Llei qualificada 
15/2003 de protecció de dades personals, insisteixo. 

Tanmateix el fitxer declarat no s’havia activat, ni en 
conseqüència no havia estat mai operatiu. Alhora, 
tot i que el fitxer no havia estat mai operatiu, les 
reticències que evocava el conseller al formular la 
pregunta -reticències, al nostre entendre, poc 
fonamentades- manifestades en les darreres 
setmanes, van portar al Consell de ministres del dia 
25 de novembre sense relació causa-efecte 
constatable, a adoptar l’acord de deixar en suspens la 
seva operativitat a l’espera de la tramitació d’un 
projecte de llei d’estadística que reforci tant la 
protecció de dades com la seva confidencialitat 
perquè estic totalment d’acord amb el conseller 
Ladislau Baró que aquesta és una qüestió 
extremadament sensible i que hem de tractar amb la 
màxima cura per no entrar en la més mínima sospita 
que hi pugui haver qualsevulla violació de les dades 
personals. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passo la paraula al Sr. Ladislau Baró per la rèplica, 
recordant-li que només li queda un minut. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Un minut? 

El Sr. síndic general: 

Dos minuts 

(Se sent riure) 
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El Sr. Ladislau Baró: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, a veure, l’explicació que dóna el Sr. cap de 
Govern, doncs a veure, és una mica contradictòria 
perquè per un costat afirma que considera que el 
decret és compatible amb l’ordenament jurídic però, 
d’altra banda, decideix modificar-lo, retirar-lo o 
revisar-lo o supeditar-lo, si ho he entès bé, a 
l’elaboració d’una llei estadística. 

Miri, jo entenc que hi havien dubtes raonables per 
considerar que el decret podia entrar en contradicció 
no només amb la Llei qualificada de protecció de 
dades sinó també amb el dret a la intimitat 
reconegut a la Constitució. 

En tot cas, sí que estic d’acord amb el Sr. cap de 
Govern que davant del dubte és millor curar-se en 
salut a... S’havia fet servir aquí la tècnica legislativa 
habitual, doncs, que s’ha emprat per anar fent la 
creació de tots els fitxers que regulen dades personals 
en base a la Llei de protecció de dades, però aquí 
estem parlant d’un ús com l’estadística que és molt 
genèric, i la Llei de protecció de dades exigeix un ús 
concret. L’ús estadístic és molt genèric i si no ve 
regulat per una llei hi poden haver problemes en 
relació a la protecció del dret a la intimitat. 

Per tant, nosaltres celebrem que el Govern hagi 
decidit elaborar una llei d’estadística i hi ha el dubte 
de si aquesta llei ha de ser qualificada o no, s’haurà 
de mirar amb calma. Els hi demano que ho facin 
acuradament i que específicament aquesta llei reguli 
el secret estadístic que queda vinculat amb el secret 
professional i entenem doncs, que això oferirà, 
doncs, als ciutadans, als afiliats a la CASS les 
màximes garanties que efectivament, doncs, es pugui 
fer compatible la preservació del seu dret a la 
intimitat amb el dret i l’obligació que té l’Estat de 
tenir un Servei estadístic fiable. 

Senyor síndic, he hagut de comprimir la meva 
intervenció però ho he fet amb molt de gust. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Tot i així us heu passat. 

Senyor cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Baró estem d’acord però, fixi’s, nosaltres no 
havíem volgut fer polèmica pública -ara tampoc en 
vull fer- però som aquí sotmesos gustosament al 

control del Consell General i crec que aquí sí que em 
pertoca dir-ho. 

La CASS no ens volia donar les dades amb una 
argumentació que, insisteixo, em sembla poc 
fonamentada i ara em sembla que demostraré el 
perquè. Hi ha un fitxer que regula els fitxers de 
dades de caràcter personal de l’ens públic Caixa 
Andorrana de Seguretat Social que és del 20 de 
setembre del 2006. Aquest organisme públic gestiona 
vuitanta-dos fitxers -sense Llei d’estadística, estem 
d’acord, només amb... Per cadascun d’aquests fitxers 
el decret identifica clarament -el mateix que deia pel 
nostre- el responsable del tractament, la seva 
denominació, la seva estructura, el tipus de dades 
que conté, la seva finalitat i els usos previstos, 
procediment de recollida de dades, comunicacions, 
intercanvi d’informació amb altres entitats públiques 
-i aquí venia. 

Són nombrosos els fitxers, aquests de la CASS, els 
actuals, els que són vius, els que funcionen -que el 
nostre, insisteixo, no ha funcionat mai-, 
corresponent a l’intercanvi d’informació amb altres 
entitats jurídiques, i aquestes altres entitats inclouen 
el servei d’estudis del Govern i faig referència al 
fitxer 1, al fitxer 2 o al fitxer 3, entre altres. I al punt 
5 de cadascuna de les descripcions dels fitxers  
-“Informe de finalitats i usos previstos”-, diu: “Els usos 
són per la gestió pròpia els tràmits de l’assegurat de la 
seguretat social, estudis estadístics, trameses 
informatives, etc.”. És a dir, que si el nostre aixecava 
dubtes, aquests que li acabo d’esmentar i que han 
seguit el mateix procediment de creació a nosaltres, 
sincerament, també ens els aixecaven, no? i no 
enteníem -i continuo no entenent- com la mateixa 
Caixa Andorrana de Seguretat Social que gestiona 
aquests fitxers amb una norma, que sense que vostè 
hagi emprat aquesta paraula, qualificaria de “tan 
precària com la nostra”, doncs, ens negués una 
informació que per altres vies ens estava donant 
igualment, no? o no igualment del tot. 

En tot cas, insisteixo, precisament quan he fet 
referència en la contesta, i amb això acabo Sr. síndic, 
és perquè la Llei d’estadístiques regularà el que vostè 
suggeria i demanava que és el secret professional i la 
confidencialitat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de repreguntes. 

Sí, Sr. Ladislau Baró teniu la paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, una acotació prèvia. 
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El que em convindria és replicar al Sr. cap de 
Govern però, puc formular una repregunta i així ho 
faré. 

La repregunta és la següent: no creu el Sr. cap de 
Govern que hauríem de celebrar que davant d’un 
tema d’aquesta complexitat i tant delicat, com és el 
de la protecció de la intimitat de les persones, doncs, 
que haguem de celebrar que les xarxes de protecció i 
d’avís -en el sentit que tant el Consell d’administració 
de la CASS a petició, penso, del col·legi de metges, 
com la pròpia Agència de Protecció de Dades que ha 
emès un informe o que ha explicat públicament part 
d’un informe..., doncs, en aquest sentit, doncs, no 
hem de celebrar que aquestes xarxes de protecció 
puguin funcionar i alertar, doncs, davant de la 
possibilitat que el Govern hagués emès un reglament 
que podia ser contra la Llei? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí bé, ho podem celebrar i, a més a més, no solament 
ho celebrem sinó que ho recollim en el sentit 
preventiu que deia. 

En primer lloc no té constància el Govern que la 
Caixa Andorrana de Seguretat Social actués 
preventivament a instància de cap col·legi 
professional. Per altra banda tampoc hem vist cap 
recurs administratiu en contra del decret en un 
moment que va ser publicat i això no ens ha impedit, 
doncs, de congelar-lo. A més a més, vull insistir que 
no hi ha hagut cap activitat en el fitxer, ni hi ha 
hagut intercanvi de dades, ni l’actuació de protecció 
ha aturat res del que s’estigués fent perquè no 
estàvem fent res. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Doncs, s’aixeca la sessió. 

(Són les 20.00h) 
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Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 
disponibles per a la sessió del dia 3 de desembre 
del 2009 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Joan Torres Puig, conseller 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit 
de data 2 de desembre del 2009, relativa als canvis 
en el procediment de coloració del carburant, 
(Reg. Núm. 1116). 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas, 
conseller general del Grup Parlamentari Reformista, 
per escrit de data 2 de desembre del 2009, relativa a 
l’aplicació del GADA corresponent a l’any 2009, 
(Reg. Núm. 1117). 

3- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de 
data 23 de novembre del 2009, relativa a la festivitat 
del primer de maig, (Reg. Núm. 1067). 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de 
data 23 de novembre del 2009, relativa a la situació 
amb el despatx Gehry, (Reg. Núm. 1067). 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 23 
de novembre del 2009, relativa a la data d’entrada en 
vigor dels acords d’intercanvi de dades fiscals,  
(Reg. Núm. 1067). 

6- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 23 
de novembre del 2009, relativa a la reestructuració 
de l’Administració, (Reg. Núm. 1067). 

7- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de 
data 23 de novembre del 2009, relativa a la 
capacitat de Govern per fer front a les 
transferències comunals, (Reg. Núm. 1067). 

8- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. 
I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup Parlamentari 
Andorra pel Canvi, per escrit de data 23 de novembre del 
2009, relativa als impostos directes per poder signar 
convenis per evitar la doble imposició, (Reg. Núm. 1067). 

9- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 23 
de novembre del 2009, relativa a la capacitat de 
Govern per fer front al pagament de les obres 
públiques, (Reg. Núm. 1067). 

10- Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Ladislau Baró Solà, conseller 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit 
de data 24 de novembre del 2009, relativa al 
nomenament d'un director del Cos de Duana, 
(Reg. Núm. 1070). 

11- Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada per la M. I. Sra. Olga Adellach Coma, 
consellera general del Grup Parlamentari Reformista, 
per escrit de data 24 de novembre del 2009, relativa 
a fomentar el desenvolupament d'una Indicació 
Geogràfica Protegida (IGP) per la carn de qualitat 
de la línia bovina de Ramaders d'Andorra, SA, 
(Reg. Núm. 1071). 

12- Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Jaume Serra Serra, conseller 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit 
de data 24 de novembre del 2009, relativa a la 
Unitat d'Intervenció Financera d'Andorra (UIF), 
(Reg. Núm. 1072). 

13- Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Ladislau Baró Solà, conseller 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit 
de data 24 de novembre del 2009, relativa a la 
signatura del Conveni d'intercanvi d'informació en 
matèria tributària amb el Regne d'Espanya,  
(Reg. Núm. 1073). 

14- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
per la M. I. Sra. Conxita Mora Jordana, consellera 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 24 de novembre del 2009, relativa a la nova 
proposta de calendari i d'horaris comercials,  
(Reg. Núm. 1074). 

15- Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Joan Torres Puig, conseller 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit 
de data 24 de novembre del 2009, relativa a la 
Secretària d'Estat de Turisme, (Reg. Núm. 1075). 

16- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
per la M. I. Sra. Conxita Mora Jordana, consellera 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit 
de data 24 de novembre del 2009, relativa a 
l'aplicació de la modificació del Reglament 
regulador de les prestacions econòmiques d'atenció 
social, (Reg. Núm. 1076). 

17- Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Ladislau Baró Solà, conseller 
general del Grup Parlamentari Reformista, per escrit 
de data 24 de novembre del 2009, relativa a la base 
de dades per a l'elaboració d'estadístiques 
sociosanitàries i econòmiques, (Reg. Núm. 1077).
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